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«Жиынға Премьер-Министр 
Асқар Мамин, күштік құрылым-
дардың, атап айтқанда Ұлттық 
қауіпсіздік комитеті, Сыртқы іс-
тер, Қорғаныс, Ішкі істер, Т%тен-
ше жағдайлар министрліктері, Бас 
прокуратура, Мемлекеттік күзет 
қызметі басшылары мен Қауіп сіз-
дік Кеңесінің Хатшысы қа тысты. 

Ауғанстан Ислам Республи-
касындағы жағдайға байланысты 
Қазақстанның ұлттық мүддесін 
ескере отырып, шұғыл әрекет ету 
шаралары және біздің елдің аза-
маттарының қауіпсіздігін қамта-
масыз ету мәселелері талқыланды. 

Президент құзырлы мекеме-
лерге Ауғанстандағы жағдайды 
жан-жақты бақылауда ұстауды 
тапсырды. Бұл осы елмен бұдан 
бы лайғы ынтымақтастық бойын-

ша шешім қабылдау үшін аса 
маңызды» деп жазды Президенттің 
б а с п а с % з  х а т ш ы с ы  Б . У ә л и 
Facebook-та. 

Ал жексенбі күні Ауғанстанға 
байланысты жиын %ткізгенін Пре-
зидент Тwitter-де жазған болатын. 
«Ауғанстандағы жағдай бойынша 
күштік құрылымдардың басшыла-
рымен жиын %ткіздім. АИР-дағы 
азаматтарымыз бен дипломат та-
ры мыздың қауіпсіздігін қамтама-
сыз ету ж%нінде тапсырма бердім. 
Қазақстан Ауғанстандағы жағ-
дайдың ушығып бара жатқанына 
алаңдаушылық білдіреді. Ахуал 
мұқият бақылауда.

Президент 5кімшілігі мен 
Сыртқы істер министрлігіне Ау-
ғанстанға қатысты мәселелер 
бойынша мемлекеттік органдар-

дың қызметін үйлестіру тапсы-
рылды. Кабулдағы Қазақстан 
елшілігі шағын құрамда жұмыс 
істеуде. Қызметкерлердің қауіп-
сіздігін қамтамасыз ету шаралары 
қабылданып жатыр», – деді 
Қ.Тоқаев.

Сонымен бірге Мемлекет бас-
шысы Ауғанстаннан келуі мүмкін 
босқындарды елге кіргізу немесе 
кіргізбеу жайлы да нақты шешімге 
келген жоқ. Президенттің баспа-
с%з хатшысы Берік Уәлидің 
Facebook-та жазған пікіріне қара-
ғанда ел ішінде тарап жатқан бос-
қындар жайлы ақпараттар шын-
дыққа жанаспайды. «Президент 
Ауғанстан босқындары туралы 
шешім қабылдаған жоқ. Бұған 
қатысты тараған ақпарат негізсіз. 
Дүниежүзілік ұйым басшылығы 
ресми %тініш білдірген жағдайда 
БҰҰ қызметкерлеріне ғана к%мек 
к%рсетілетін болады» деп жазды 
Берік Уәли.

Қасым-Жомарт Тоқаев пан-
демия басталғалы бері Оңтүстік 
Кореяға сапармен келген әлемдік 
деңгейдегі бірінші к%шбасшы. 

Мемлекеттік сапар бағдар-
ламасы аса ауқымды. 17 тамыз 
кү ні президент Мун Чжэ Инмен 
келісс%з %ткізу жоспарланған. 
Онда тараптар Қазақстан мен 

Корея арасындағы стратегиялық 
ынтымақтастықты одан әрі да-
мы ту дың кең ауқымды мәселе-
лерін қарастырады. Келісс%з 
қо   ры  тындысы бойынша бірқатар 
екіжақты құжатқа қол қойылады.

Қасым-Жомарт Тоқаев Мун 
Чжэ Инмен бірге Корея бизнесі нің 
жетекшілерімен кездесу %т кізеді. 

Сонымен қатар Мемлекет 
бас шысы Кореяның ұлттық ба-
тыры, %мірінің соңғы жылдарын-
да Қазақстанда тұрған генерал 
Хон Бом Доны еске алуға арнал-
ған іс-шараға қатысып, Отан 
үшін құрбан болғандардың мо-
нументіне гүл шоғын қояды. 

Бұдан кейін Кореяның ірі 
компанияларының қатысуымен 
бірқатар екіжақты кездесу %ткі-
зеді. Сондай-ақ БҰҰ-ның бұрын-
ғы Бас хатшысы Пан Ги Мунмен 
жүздесу жоспарланған. 

АУҒАНСТАН ЖАҒДАЙЫ 
АЛАҢДАТАДЫ

ЫНТЫМАҚТАСТЫҚТЫҢ 
ЖАҢА КЕЗЕҢІ

«Талибан» қайта билікке келдіКөңіл айту жеделхатын жолдады

�аза�стан Президенті �асым-Жомарт То�аев Ау�ан-
станда �алыптас�ан жа�дай�а байланысты жексенбіден бері 
екінші рет жиын �ткізді. 

�аза�стан Президенті �асым-Жомарт То�аев Корея 
Республикасыны$ президенті Мун Чжэ Инні$ ша�ыруымен 
Сеул �аласына мемлекеттік сапармен келді. Б+л туралы 
Президентті$ баспас�з �ызметі  хабарлады.

Мемлекет басшысы �асым-Жомарт 
Кемел+лы белгілі журналист Амангелді 
Сейітханны$ отбасы мен жа�ын туыста-
рына к�$іл айтты.

«Белгілі журналист, спорт комментаторы 
Амангелді Сейітханның дүниеден %туіне 
байланысты ауыр қайғыға ортақтасып, к%ңіл 
айтамын. 

Амангелді Муатқанұлы қазақ спорт жур-
налистикасының дамуына %лшеусіз үлес 
қосты. Оның есімі ел есінде мәңгі сақталып, 
қа зақ телевизиясының тарихына алтын әріп-
термен жазыларына сенімдімін. 

Марқұмның алды пейіш, арты кеніш 
болсын» деп жазылған Президенттің к%ңіл 
айту жеделхатында.

ГРАНТ БӨЛІНІСІ: еңбек 
нарығында сұраныс қандай? 

Ана махаббатын 
алиментке алмастырған

Жыл басынан бері әлем �ауымдасты�ы мен сарапшыларды$ назары Ау�анстанда болды. 
А�Ш пен НАТО әскері елден кететін бол�ан со$ «Талибан» �оз�алысы (�аза�станда тыйым 
салын�ан +йым) бірден шабуыл�а к�шті. Ай сайын жендеттерді$ ба�ылауына �анша аудан, 
провинция �ткенін есептеп отырды�. Кабулды$ да кезегі алыс емес екенін білдік. Жексенбі 
к8ні, я�ни 15 тамызда �олына �ару +ста�ан «Талибан» �кілдері ел астанасына басып кіріп, 
президент сарайын иеленді. Президент Ашраф <ани билікті �олдан беріп, елден +шып 
кетті. Енді не болма�? >лемде террористік деп таныл�ан +йым �андай мемлекет �+рады? 
Бос�ындар, т8рлі радикалды +йымны$ басб+зарлары Орталы� Азия�а, соны$ ішінде 
�аза�стан�а лап �оймай ма? 

Бала алдында�ы ата-ана лы� па-
рызын «�арыз» деп +�атындарды$ 
саны артып ты. @кінішке �арай, �а зір 
с8йіп �осыл�андар арасында д8бір-
летіп той жасатып, к�п +замай �ы-
ры� пыша� болып ажырасып кететін-
дер к�п. Некені за$ды т8рде б+з �ан 
со$ бас�а 8йді$ т8тінін т8 тету ге 
асы     �атындар да баршы лы�. Алайда 
б+ рын�ы неке дегі балала ры ны$ ал-
дын да�ы парызын орын дау�а кел  -
генде �+лы�сызды� та ны та  тындар-
ды$ саны арт �ан. Али мент т�леуге 
келген де т8рлі сылтау айтатын әке-
лер �ана емес. @йткені +рпа� ал дын-
да�ы жауапкер ші лік тен жалтарып 
ж8рген дерді$ 97%-ы әкелер болса, 
�ал�а ны аналар екен.

Биыл барлы�ы 56 мы$ білім беру гранты б�лінді. К�пшілікке тізімде �андай маманды��а 
грант к�п б�лінгені �ызы�. @йткені бірнеше критерий бойынша педагогика ба�ытын та$ да-
�ан дарды$ саны арт�анын білеміз. Жалпы, грант к�п б�лінген маманды�тар�а е$бек нары-
�ында с+раныс бар ма? �андай маманды�ты$ жала�ысы к�п?

«Талибан» мұндай жылдам-
дықпен бүкіл елді жаулап алады 
деп ешкім болжаған жоқ. Себебі 
АҚШ Доха келісімінен соң елден 
бір күнде кете қалған жоқ. Жер-
гілікті ауған армиясын жаттық-
тырды, белгілі к%лемде әскери 
техника қалдырды. Деректерге 
сенсек, осы мақсатқа АҚШ 88 
млрд доллар жұмсапты. Алайда 
алдымен Ауғанстанның солтүстік 
аудандарын жаулап алған қоз-
ғалыс %кілдері кейін басқа аймақ-
тарға қарай жылжи бастады. Ал 
маусым айында Ауғанстан армия-
сының сарбаздарын Тәжікстан, 
@збекстанға қарай ығыстырып 
тастады, шекараны кесіп %туге 
мәжбүр етті деген ақпараттар келе 
бастады. 

Ал осы аптада Герат, Кандағар 
және Мазари-Шариф секілді 
Ауғанстанның ең ірі қалалары 
«Талибан» қарамағына %ткені 
мәлім болды. К%п жағдайларда 
полиция бекеттері, әскери базалар 
қарулы қақтығыссыз беріліп 
жатты. Ал сенбі күні ауған же-
ріндегі %збек халқының жетекшісі 

маршал Абдул Рашид Дустум %з 
жақтастарымен бірге @збекстан 
шекарасын кесіп %тіп, Термез 
қаласына орныққаны хабарланды. 
Олар да талибандықтардан аман 
қалу үшін бас сауғалап, к%рші 
@збекстаннан пана іздеді. 5леу-
меттік желілерде кезінде Кеңес 
әскері Ауғанстанды тастап шық-
қан 5мударияның үстіндегі 

Достық к%пірі арқылы Дустумға 
қарасты к%ліктердің %збек ше-
карасына қарай бет алғаны туралы 
видео тарады. К%п %тпей Жа ла-
лабад қаласының ақсақалдар 
кеңесі де шаһарды ұрыссыз беруге 
шешім қабылдады. Ең соңында 
Кабул да «Талибан» бақылауына 
%тті.

(Жалғасы 2-бетте)
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�ара�анды облысы әлі к8н-
ге дейін «�ызыл айма�та». 
Ауыр �ан дар саны азаяр емес. 
Ар найы �+рыл�ан ауруханалар 
лы� толы. Біз бар�ан �ара �ан-
ды �аласында�ы №1 ауру ха-
нада да нау�астарды$ саны 
арт�ан.

17 НАУҚАС АУЫР ХАЛДЕ 
ЖАТЫР

– Біздің №1 аурухана 5 ақпаннан 
бастап коронавируспен ауырғандар-
ды қабылдайтын инфекциялық 
госпиталь ретінде қайта құрыл ды. 
Мұн да 250 т%сек-орын бар. Қазір 
нау қастар дың саны %суіне байла-
нысты қосымша 15 т% сек дайын да-
уы мызға тура келді. 

ЖАЛҒАН «ПАСПОРТ» ЖАРҒА ЖЫҒАР
немесе ауырғандар саны азаяр емес
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(Басы 1-бетте)

Нұрмұхамед БАЙҒАРА

Ауғанстанда болған бұл әскери про-
цесте к�птің к�кейіндегі басты сұрақтың 
бірі – «Талибан» қалайша қысқа уақытта 
елді жаулап алды? Себебі деректер бо-
йынша Ауғанстан армиясында 300 мыңдай 
жауынгер болған. Ал АҚШ-тың Орталық 
барлау басқармасы Кабул әлі 90 күндей 
шыдас береді деп болжам айтқан. Алайда 
жағдай жылдам �згерді. )рине, жоғарыдағы 
сұрақтың жауабы ретінде т�менде 
келтірілетін аргументтің басым б�лігі 
болжамдар. Соның алғашқысы – Ауғанстан 
армиясы шабуылдар барысында АҚШ-тың 
әуе қолдауынан айырылды. *йткені АҚШ-
тың әуе шабуылы оның негізгі басымдығы 
еді және «Талибанның» құрлықтағы талай 
қозғалысын тоқтатқан. АҚШ армиясы елді 
тастап кеткен соң ауған армиясы осы 
қолдаусыз қалған және бетпе-бет ұрыста 
жеңіліп жатты. Ауған армиясының да �з 
авиациясы болды, алайда әлсіз еді, оған 
қоса, пилоттар жетіспеді. Талибандықтар 
да ең алдымен әскери ұшқыштардың к�зін 
жоюға тырысты. 

Келесі себеп – ауған армиясында кең 
жайлаған жемқорлық. Жоғарыдағы 300 
мың сарбаз ешқашан болмаған деген ой да 
айтылады. Себебі дала командирлері жоқ 
әскерге де ақша алып отырған. Оған қоса, 
армиядан қашу, пара беру әдеттегі іс 

болған. Үшінші себеп – ауған армиясының 
сарбаздарын �здері бұрын тұрмаған 
аймақтарға жіберген. Онда жауынгерлер 
жергілікті тайпалардан қолдау таппаған. 
Кейін «Талибан» содырларымен соғысқан-
да осы себепті әскери база, бекеттерді 
жыл дам тастап кетіп отырған. Яғни, Ауға-
нстан да әлі де тайпалық қарым-қатынас 
мықты. Олардың р�лі ескерілмеген. 
Т�ртінші фактор – есірткі бизнесінен 
түсетін қаражат, Пәкістаннан келетін 
к�мек және ауған армиясының тастап 
кеткен қару-жарағы. Соңғысы талибан-
дық тарға үлкен к�мек болды. Себебі бұл 
қарудың басым б�лігін АҚШ әскерилері 
Ауғанстан армиясына тегін қалдырды. Ал 
ұрыс барысында басын аман алып қашқан 
ауған жауынгерлері ірі арсеналды қарсы-
ластарының қолына беріп кетті. 

Сондай-ақ сан жылдар бойы соғыстан 
к�з ашпаған халықтың белгілі бір идео-
логияны бекем ұстанып, ол үшін күресуі 
екіталай. Ұрыс жағдайында кескілескен 
арпаластың орнына Ауғанстан армиясы-
ның сарбаздары жылдам капитуляция 
жасап, тірі қалудың қамын жасаған. 
Мыңдаған жауынгердің Тәжікстан, *збек-
стан шекарасын кесіп �туі – соның айғағы. 
Ал есесіне «Талибан» ақпараттық насихат 
тұрғысында басымдыққа ие болды. *з 
жендеттерін үкімет әскерін жеңу деген 
ортақ мақсат аясында біріктіре білген 
сыңайлы. Ал Ауғанстан мемлекет деп 
танылғанымен, ел территориясында бір 
билік, бір бақылаудың болмауы да �з 

кесірін тигізді. Бұл қарулы қақтығыс 
барысында рухани әрі шешуші басымдық 
бергендей. Бір с�збен айтқанда, сипат-
талған осы факторлар кешенді түрде қару-
лы дала жасақтарының қысқа уақытта 
жеңіске жетуіне жағдай жасаған сияқты. 

Сонымен, 16 тамыздағы жағдай қан-
дай? «Талибан» қозғалысы соғыстың 
аяқталғанын ресми түрде жариялады. Олар 
ауғандықтар мен дипломатиялық �кілдік-
тердің қауіпсіздігіне кепілдік берді. 
Сондай-ақ Ауғанстан Ислам )мірлігі 
құрылғанын хабарлады. Президент Ашраф 
Ғани елден ұшып кетті. Бұл талибандық-
тардың талабы болған. Осылайша, билік 
қолына қару ұстаған қозғалыстың қолына 
к�шті. Соңғы дерек бойынша, енді экс-
президент атанған Ғани *збекстанға табан 
тіреген. Ал Кабул халқы кешеден бері 
әуежайға лап қойды. Олар бар мүмкіндікті 
пайдаланып, елден ұшып кетуді к�здейді. 
Бірақ әуежай жеке ұшақтардың к�кке 
к�терілуіне тыйым салды. Тек әскери 
ұшақтарға рұқсат. Кеше АҚШ, Франция, 
Британия Кабулдағы дипломаттарын алып 
кету үшін әскери ұшақтар жіберді. Ендігі 
негізгі қауіп бұған дейін Батыс мемле-
кеттерінің елшіліктерінде жұмыс істеген 
ауғандықтарға т�ніп тұр. 

Сонымен, Орталық Азияның – оңтүс-
тік шекарасында жаңа саяси күш пайда 
болды. Державалар енді бұл күшпен 
қаласа да, қаламаса да санасуына тура 
келеді. *йткені Ауғанстан аймақтағы 
жағдайға ықпал ететін ел. Саяси, эко-

номикалық тұрғыда емес, діни, қауіпсіздік 
мәселесінде маңызы артпақ. )рине, 
қазіргі жағдай Орталық Азия мемле кет-
терін қатты алаң датады. Неге? «Талибан» 
қозғалысы ескі әдетіне салып, �зінің 
жендеттерін, діни уағызшыларын ең 
алдымен осы аймаққа (*збекстан, Түрік-
мен стан, Қырғыз Республикасы, Тәжік-
стан, Қазақстан) жібер уі мүмкін. Оның ең 
негативті салдары – террактілер мен 
алданып, ауған жеріне аттанған азаматтар 
болуы мүмкін. )леу меттік желідегі уағызға 
сеніп, Сирияға мыңға жуық отандасымыз 
аттанғаны ес імізде .  6  тамыз күні 
Ашхабадта Орталық Азия елдерінің 
басшылары кездесу �ткізді. Басқосудың 
басты тақырыбы да Ауғанстан болған 

шығар. Қазақстан Президенті Қасым-
Жомарт Тоқаев та сенбіден бері осы 
мәселеге орай екі отырыс �ткізді. 

«Талибан» – қатаң билігімен ерекше-
ленген қозғалыс. Билікке келген соң 1990 
жылдардағыдай шариғат заңдарын қайта 
орнатуы мүмкін. Бұл елден жаппай бос-
қын дар шартарапқа бас сауғалауы мүмкін 
деген с�з. )рине, босқындардың бір ба-
ғыты тағы да Орталық Азия болатын шы-
ғар. Жақында ғана АҚШ-тың Мемлекеттік 
хатшысы Блинкен мен Қазақстанның 
Сыртқы істер министрі М.Тілеуберді 
телефон арқылы с�йлесті. Негізгі тақырып 
босқындар болуы да ғажап емес. Алайда 
СІМ �кілі еліміз қандай да бір босқындарды 
қабылдауымыз жайлы ақпарат берген жоқ.    

«Талибан» қайта билікке келді

– «Талибан»   к�п-
те  ген мемлекетте, тіпті 
БҰҰ  Қауіпсіздік кеңе-
сінде экстремис тік 
ұйым ре тінде та ныл-
ған. *йт кені олар дың 

ұстанатын қағида лары діни экстре мизмге келіп 
саяды. Десек те,  осы күнге дейін Ауған стандағы 
тұрақ сыздық мәселесіне, елдің тарихына  назар 
аударсақ, тәліптерді  бұл елден ешкім б�ліп қарай 
алмайды. Олар дың Ауғанстандағы жағдай лар мен біте 
қайнасқанына ешкім шүбә келтірмейді. 

Жалпы алғанда, «Талибан» қозғалысының  саяси 
бағыты, ұстанымы, мақсаты, қағидасы Ауғанстандағы 
билікті қолға алуға негізделген. *зге мемлекеттерге 
басқыншылық жасау, қауіп т�ндіру  олардың саяси 
мақсаттары мен  ұрандарының арасында  болмаған. 
Салыстырмалы түрде Сирияда пайда болған ДАИШ 
террористік ұйымын айтатын болсақ, олардың 
ұстанымы,  жария еткен мақсаты халифат құру еді. 
Соның ішінде Орталық Азия  мемлекеттерін халифатқа 
қосу сияқты ұрандары да болған.  Ал тәліптер ондай 
ұран к�термеді. )рі әу бастағы мақса тына қол 
жеткізіп, билікке келді. Меніңше «Талибан ның» ендігі 
мақсаты Ауғанстан дағы тұрақсыз дықты жою, �зге де  
мәселе лерді шешу болатын шығар. *йткені 
тәліптердің негізгі табыс к�зі шекаралық саудадан 
түседі. Ал есірткі саудасы мен �зге де заңсыз әрекеттер 
«Талибан» бюджетінің 10 пайыздайы ғана. Сондықтан  

тәліптер  к�ршілес мемлекеттермен қақтығысқа 
бармауға мейлінше тырысатын сияқты.  Керісінше 
к�ршілермен сауда-саттықты,  жалпы ресми қарым-
қатынасты орнатуға мүдделі. Алайда  мәселе нің екінші 
жағы бар.  

Ол – «Талибан» қозғалысының ішкі құрылымы.  
Олар  бірнеше топтан құралған.  Қозғалыс ішінде  
�збек, тәжік, пуштун,  хазари тәрізді этникалық 
топтар да, саяси ұстанымына сай жіктелетіндер де 
бар.  Олардың арасында радикалды к�зқарастағы лар 
да кездеседі. Сонымен бірге Ауғанстанда  жалпы 
алғанда жеңіліс тапқанымен, әлі де сақталған 
радикалды топтар да әлі сақталып отыр. Олар да 
қазір «Талибан» құрамына кіріп кетті. Міне, 
осындай ішкі құрамның әр түрлі болуының 
салдарынан тәліп топтары ортақ мәмілеге келе 
алмай к�ршілес елдерге, әсіресе Тәжік стан 
территориясына қарай ша буыл жасауы мүмкін деген  
болжам айтуға болады. *йткені алдағы күндері 
тәліптердің құрылымы қаншалықты тұрақты бола-
тынын біз болжай алмаймыз.  Сондықтан  *збекстан, 
Тәжікстан, Түрікмен стан  арқылы тәліп топтарының 
кезіндегі Баткен оқиғасындағыдай  қауіпті 
қадамдарға  баруы мүмкін екенін жоққа  шығармау 
керек.  Сол себепті Орталық Азия мемле кет тері 
ортақ мәмілеге келіп, Ауғанстандағы саяси-
экономика лық жағдайды тұрақтандыруға  мүдделі 
болуы тиіс. Ауғанстандағы тұрақсыздық күллі 
Орталық Азиға әсер етеді.   

Ауғанстанда тұрақтылықтың 
орнауына мүдделіміз

Қазыбек МАЙГЕЛДИНОВ, саясаттанушы:

– Ауғанстан әдет-
 те Орталық Азия    ның 
«құлпы және бақылау 
мұнарасы» саналады. 

Орталық Азияға ықпал етуді к�здейтіндер алды-
мен Ауған станға  иелік етуі керек.  Кезінде  Ұлы-
британия Ауған стан арқылы  Орталық Азияға 
қарай жыл жы мақшы болды. Кеңес Одағы да 
Орталық Азияны түгел �з ықпалында ұстау үшін 
Ауғанстан ды уысында ұстауды к�здеген. АҚШ 
пен одақтастары  Қытай, Үндістан тәрізді 
аймақтық күштерді бақылап, Орталық Азиядағы 
ықпалын ұстап тұру үшін Ауғанстанда 20 жыл 
бойы  әскер ұстады. Бұл елдің маңызды аймақ 
екені осыдан-ақ белгілі болады. 

Ал «Талибан» қозғалысына келсек, олардың  
джихад идеясы *збекстан мен Тәжікстан және 
аймақтағы �зге елдердің халқына әсер етуі мүм-
кін. Сонымен бірге Қытайдың  Шыңжан �лке-
сінде де бұл идея �з жақтастарын табуы ықтимал.  
Яғни, джихад идеясы таралу қаупі бар. 

Екіншіден, «Талибан» арқылы Сауд Арабиясы 
да аймаққа ықпал етуді к�здейтін шығар. )л 
Каида мен ДАИШ  соның мысалы. Демек, бұл 
күштер аймақ елдерінің арасындағы  түсініспеу-
шілікті �з пайдаларына шешуге тырысады. 
Сондықтан Орталық Азия мемлекеттері, әсіресе 
Тәжікстан мен Қырғыз Республикасы қатарлы 
елдер  араларындағы  келіспеушілікті  ысырып,  
ортақ қауіпке қарсы бірлесе күресуі керек. Олай 
болмайынша,  мил лиондаған  адамның босқын 
болып, аймаққа ағыл уы ықтимал. Ондай жағдайда 
аймақтағы онсыз да қалт-құлт етіп тұрған  тепе-
теңдік бұзылады.

Біздің бұл с�зімізге  Ауғанстанның  теріскей 
шекараларына қарай қашқан  халық н�пірі дәлел 
болады. Елдің солтүстігінде к�біне �збек, түркімен 
қауымдары �мір сүреді. Ал «Талибан» күштерінің 
басым б�лігі пуштундар болып отыр. Бұл жағдай 
этникалық сипаттағы қақтығыстарға алып келуі 
де мүмкін. Бірақ қозғалыс тікелей Орталық Азия 
елдерін нысанаға алады деп ойламаймын. 

Месут Эмре КАРАКӨСЕ, Сахипкыран стратегиялық 
зерттеу орталығының  жетекшісі, Түркия:

«Талибанның» джихад идеясы 
өңір халқына әсер етуі мүмкін

�аза�стан Ау�анстаннан 70 
мы�  бос�ынды  �абылдайтыны 
туралы а�паратты Сырт�ы іс-
тер министрлігі жо��а шы�ар-
ды.

Бірнеше күннен бері  Telegram  
каналдарының бірінде пайда бо-
лып,  кейін WhatsApp мессенджері 
арқылы тарай бастаған  ақпарат 
қазақстандықтарды алаңдата бас-
тады. Онда  Қазақстанға  Ауған-
стан нан 70 мың босқынның келе-

тіні айтылған еді. Тіпті, алғашқы 
500 адамның Шымкент әуежайына 
қонғаны, бірнеше күнде тағы 1 500 
адамның келетіні жайлы да дерек 
тарады. Олар Тоғыс ауылына орна-
ластырылатыны жайлы да мәлімет 
тараған. Дегенмен СІМ баспас�з 
қызметі  аталған ақпаратты жоққа 
шығарды.

«Бүгінде тараған ақпарат 
шын дыққа жанаспайды», – деп 
мәлім деді СІМ баспас�з қыз-
меті.

Алайда 14 тамыз күні Telegram-
дағы арналардың бірінде Сыртқы 
істер министрі Мұхтар Тілеуберді-
нің АҚШ  мемлекеттік хатшысы 
Эн тони Блинкенмен телефон ар-
қылы с�йлескені, онда  Қазақстан 
тарапының 2 мың ауғанстандық  
босқынды қабылдауға келіскені, ал 
Уашингтонның  бұл мақсатқа 
арнайы қаржы б�лгені жайлы да 
ақпарат шықты. Алайда  аталған  2 
мың адамның АҚШ әскері Ауған-
станда болған кезде оларға қызмет 
к�рсеткен азаматтар екені айтыл-
ған. Дегенмен босқындар лагері 
оңтүстікте орналасатыны туралы 
да айтылған. Бірақ Түркістан мен 
Алматы облыстарында  болмай-
тыны да жазылыпты.  Ал СІМ 
рес ми �кілі Айбек Смадияр тарап 
жат қан ақпараттарды жоққа шы-
ғарды. «Бүгінде тарап жатқан ақ-
парат шындыққа сәйкес келмей ді.  
Ауғанстандағы жағдай сағат сайын 
�згеруде, сондықтан нақты шешім 
туралы айтуға әлі ерте», – деп 
жауап берді ресми �кіл біздің 
сауалымызға.

А.СҰЛТАН

Босқындар жайлы 
ФЕЙК ТАРАП ЖАТЫР

ПІКІР

Санат КӨШКІМБАЕВ, Президент жанындағы 
ҚСЗИ директорының орынбасары, 
саясаттанушы:

«Талибанның» 
өзгемен шекісу ниеті жоқ

– Меніңше,  «Тали-
бан» күштерінің Орта-
л ы қ  А з и я ғ а  қ а р а й 

жылжу ниеттері де жоқ.  *йткені тәліптердің негізгі 
мақсаты Ауғанстандағы, Кабулдегі билікті  басып 
алу еді. Олар бұл мақсаттарына  �те тез қол жеткізді.  
Бұл – ең бастысы. Енді олардың келесі мақсаты  
билікті бекемдеу, билік вертикалдарын қалыптастыру 
болмақ.  Олардың Пяндж бен )му дариядан �те 

қояйық дейтін  ниеттері де жоқ.  Бұл түсінікті.  
Айталық, олар шекаралық аймақтарды бақылауға 
алғанымен *збекстанға, Тәжікстанға қашқан  
әскери қызметкерлердің ізіне түсіп, оларға қарсы оқ 
атпады. Сондықтан  тәліптерден тікелей қауіп 
т�нбейді.  Олар  �згелермен қарым-қатынас 
орнатуға, халықаралық қауымдастықтың �здерін 
мойындауына қол жеткізуге мүдделі.  Олардың күн 
тәртібінде тұрған ең басты мәселе. 

«Талибан» к�штері толы� ба�ылау орнат�ан 
Ау�анстанда �аза�стан азаматтары жо�. Біра� 
отанды� дипломаттар елдегі �ызметін жал�ас-
тырып жатыр. Б"л туралы Сырт�ы істер ми-
нистрлігіні� #кілдері хабарлады. 

Ақпарат құралдарында тараған мәлімдемеге 
қарағанда Қазақстан дипломаттарын  эвакуациялау 
әзірге жоспарланбапты. «Қазір Ауғанстан аумағында 
Қазақстан азаматтары жоқ. Біз білетін қазақстан-
дықтардың барлығы осы елдің аумағынан кетіп 
қалған. Дипломаттар �з қызметін жалғастыруда, біз 

оларды эвакуациялауды жоспарламаймыз», – деп 
атап �тті министрліктен. 

Ал Білім және ғылым министрлігі Қазақстанның 
жоғары оқу орындарында  102 ауғанстандық студент 
оқиды екен. Жаз болғандықтан олардың барлығы �з 
елдерінде демалыста жүрсе керек. Министрлік қажет 
болған жағдайда ауғанстандық студенттерге визалық 
қолдау к�сретуге әзір екенін жеткізді. Тіпті, Қазақ-
стан ға келген жағдайда  екі ел арасындағы меморан-
думға сәйкес шәкіртақыларын алып, оқуларын 
жалғастыра бермек. 

А.СҰЛТАН

Ауғанстанда қазақстандық 
азаматтар жоқ

«Талибан» Орталық Азияға 
қауіп төндіре ме?
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Солт�стік 
азастан облы-
сын да�ы мектептерді� �ры-
лысы, «Жас маман», «Серпін» 
ба� дарламаларын ж�зеге 
асыру барысы, жастарды� 
Ре   сейге а�ылуын тотату, 
жа�а мектептерге педагог ма-
  ман дар даярлау мәселе лері 
«Nur Otan» партиясы жа нын-
да�ы білім мен �ылымды да-
мыту ж#ніндегі республи ка-
лы о�амды ке�есті� Петро-
павл аласында #ткен к#ш -
пелі отырысында арал ды. 

Солтүстік Қазақстан облысына 
жұмыс сапарымен келген Парла-
мент Мәжілісінің депутаты, «Nur 
Otan» партиясы жанындағы білім 
мен ғылымды дамыту ж"ніндегі 
республикалық қоғамдық кеңестің 
т"райымы Жұлдыз Сүлейменова 
партияның сайлауалды бағдар ла-
масында к"рсетілген міндеттердің 
орындалуын бақылаудың маңы-
зына тоқталды. 

Солтүстік Қазақстан облыстық 
Білім басқармасының басшысы 
Гүлмира Кәрімованың баяндама-
сынан белгілі болғандай, "ңірде 
жылдан-жылға оқушылар саны 
артып келеді. Мәселен, соңғы үш 
жылда шәкірттер саны 5 мың 
адам ға, яғни 70 283-тен 75 316 ба-
лаға дейін к"бейген. Бұл мектеп-
терде орын тапшылығын туғызған. 
Қазір үш ауысымда білім беретін 
мектептерді жою міндеті "ткір тұр. 
Олардың саны – үшеу: Аққайың 
ауданындағы №3 Смирнов орта 
мектебі, Ғабит Мүсірепов атын-
дағы ауданның орталығы Новои-
шим ка ауылындағы №1 орта мек-
теп және Петропавл қаласындағы 

№23 мектеп. Сонымен қатар 
Тайын ша және Вишневка орта 
мек тептері апатты жағдайда. Сон-
дықтан жаңа білім ошақтарын 
салу қажеттігі туындап отыр. «2025 
жылға дейін Солтүстік Қазақстан 
облысында 16 мектеп құрылысы 
жоспарланған. Қанатқақты жоба 
аясында Петропавл қаласында 
ерекше қажеттіліктері бар бала-
ларға арналған 400 орындық мек-
теп және мемлекеттік-жекешелік 
әріптестік есебінен 1,2 мың орын-
дық екі мектеп салынбақшы. Со-
нымен қатар ауылдарда 13 мектеп 
бой к"термек. Жол картасы ая-
сын да алдағы бес жыл ішінде 
Солтүстік Қазақстан облысында 
416 мектеп қайта жаңғыртылмақ. 
Ғимарат тарды ағымдағы және 
күрделі ж"н деу оларды пайдалану 
мерзімін ұзартып, апатты жағдайға 
ұшы рауы ның алдын алады, оқу-
шыларға қолайлы жағдай туды-
рады», – деді Білім басқармасының 
басшысы. 

«Жас маман» жобасын Сол түс-
тік Қазақстан облысында 9 кол-
ледж жүзеге асырып отыр. Нәти-
жесінде, колледждердің материал-
дық-техникалық базасы 36 пайыз-
ға жақсартылды, еңбек нарығында 
сұранысқа ие жұмысшы маман-
дықтары бойынша кадр даярлау 
деңгейі арттырылды. 

 «Серпін» бағдарламасын жү-
зеге асыру барысындағы кемші-
ліктер кеңес т"райымының на-
зарынан тыс қалған жоқ. «Серпін-
діктердің» оқуын тастап кетуіне ең 
алдымен баспана жоғы себеп 
болып отырған к"рінеді. Ал оқуын 
жаңа бітірген еңбек "тілі жоқ жас 
маманның еңбекақысы орташа 

есеппен 80-100 мың теңге шама-
сында. Бұл ақша бар шығынын 
жабуға жеткіліксіз болғандықтан, 
түлектер Алматы, Нұр-Сұлтан, 
Шымкент қалаларына ағылуда. 
Осындай олқылықтардың алдын 
алу үшін Гүлмира Кәрімова 
«Серпін» жобасының түлектеріне 
жалдамалы пәтер беру немесе 
бастапқы жарнасыз ипотека беру 
мүмкіндігін қарастыру туралы 
ұсыныс жасады. Сондай-ақ оларды 
ыстық тамақпен, тегін жатақ ха-
намен, қажетті құрал-жабдықпен 
қамтамасыз ету керегі туралы с"з 
болды. Ең бастысы, "ңірде сұра-
нысқа ие мамандықтарға грант 
б"лу қажеттігіне де назар аударды. 

Гүлмира Кәрімова мектеп 
түлектерінің басқа жаққа кетуінің 
алдын алу мақсатында жүргізіліп 
жатқан жұмыстарға да тоқталды. 
Салдарынан түлектердің кетуі 
4 жылдың ішінде 2,5 есе азайған. 
М.Қозыбаев атындағы универси-
теттің ректоры Ерлан Шуланов 
жаңа оқу-зертханалық корпу сы-
ның ашылуы да жастардың ше-
телдерге жол тартуын азайтады 
деген ойын білдірді. 

К"шпелі отырыс барысында 
М.Қозыбаев атындағы универ-
ситеттің Аризона (АҚШ) уни-
верситетімен ынтымақтастығы, 
қос диплом бағдарламасын енгізу 
және Назарбаев университеті 
тәжірибесі бойынша "ңірлік 
университет ашу мәселелері қоз-
ғалды. Кеңес т"райымы Жұлдыз 
Досбергенқызы студенттер Ари-
зона университетіне қандай кри-
терийлер арқылы қабылдана ты-
нын және ол жақтың про фес сор-
лары СҚУ-ға қандай критерийлер 
арқылы келетінін, әлемдік білім 
сапасы қалай сақталып қалатынын 
біліп, нақты тетіктерін жасауды 
ұсынды. Ал жергілікті университет-
ке «Кәсіби бағдар» бағдарламасын 
қабылдауды, алдағы уақытта еліміз 
бойынша салынатын 800 мектепке 
маман даярлауды, инклюзиялық 
білім беру аясында педагог кадр-
ларды даярлаудың кешенді бағ-
дарламасын әзірлеуді тапсырды. 
Жалпы, PISA нәтижелері бойынша 
Солтүстік Қазақстан облысы білім 
сапасы ж"нінен елімізде үздік 
бестікте екеніне тоқталған Жұлдыз 
Досбергенқызы "ңір тәжірибесін 
насихаттап, таратудың маңызын 
атап "тті. 

Роза Ш�КЕН,
Солтүстік Қазақстан облысы

«Серпіндіктер» солтүстікте  
неге тұрақтамайды?

«Nur Otan» партиясыны� 
«Халыа к#мек» жобасы ая-
сында Алматы облысында 
к�нделікті о�амды абыл-
дау�а келетін т�р�ындарды� 
саны аз емес. Еліміздегі эпи-
дахуал�а байла ныс ты а был-
дауды� онлайн форматы 
арастырыл�ан. Жедел желі 
арылы да мәселелер о� тай-
лы шешілуде. 

Партияның аумақтық филиал-
дарына "тініш айтып, әлеуметтік 
к"мекке жүгінетіндердің басым 
б" лігі к"пбалалы, аз қамтылған 
отбасылар. Сондықтан да әрбір 
мә селе мұқият бақылауға алынған. 
Апта сайын жасалып отырған са-
раптау жұмысы барысында партия 
филиалдарына осы жоба аясында 
жыл басынан 6 753 "тініш түсіп, 
оның 3 829 (56%) оңтайлы ше шіл-
гені анықталды. 

Апта сайын аумақтық фи лиал-
дарға жүгінетін тұрғындардың бі-
разына тоқтала кетейік. «Nur Otan» 
партиясы Кербұлақ ау дан дық 
партия филиалына хабар лас қан 
Қоғалы ауылының тұрғындары 
«Халыққа к"мек» жобасы аясында 
мал азығын сатып алуға к"мек 
к"рсетуді сұрады. Аудандық фи-
лиал т"рағасының бірінші орын-
ба сары Гүлжан Камамбаева «Қо-
ғалы» бастауыш партия ұйымының 
т"рағасы Асқар Баядиловпен ха-
барласып, к"мек сұраған жалғыз-
бас ты қарттарға және мүмкіндігі 
шектеулі азаматтардың отбасыла-
рына қысқа дайындалуға қолдау 
танытуды "тінді. Соның нәтиже-
сінде, к"мек сұраған отбасыларға 
ш"п жеткізіліп берілді. 

Панфилов аудандық партия 
филиалына "тінішпен шыққан 
«Облыстық жетім және ата-ана-
сының қамқорлығынсыз қалған 
балаларға арналған к"мекші мек-
теп-интернат» мемлекеттік ме кеме 
басшысы Бақия Раева жеке кәсіп-
керлер арқылы "зі басқарып отыр-
ған мектеп-интернатқа к"мек-

тесуді жеткізді. Аудандық филиал 
т"рағасының бірінші орынбасары, 
аудандық мәслихат депутаты 
Қанат Досмаилов мектеп-интер-
наттың мәселесін шешу үшін об-
лыстық мәслихат депутаты Серік 
Ақсубаевпен бірлесіп 200 000 теңге 
к"лемінде қаржылай к"мек к"р-
сетті. 

«Nur Otan» партиясы Ескелді 
аудандық филиалына Қарабұлақ 
ауылдық округінің тұрғындары 
Ломоносов к"шесіндегі №23 тұр-
ғын үйдің алдында балаларға ар-
налған алаңның жоқтығына бай-
ланысты шағымданған бола тын. 
Тұрғындарды «Қарабұлақ» БПҰ 
т"рағасы Берік Дүйсенбинов 
қабылдап, мәселенің шешілу жо-
лын қарастырды. Оның айтуынша, 
Ломоносов к"шесіндегі №23 тұр-
ғын үйдің балалар алаңының ау-
ласын абаттандыруға жергілікті 
бюджеттен 3 550 400 теңге б"лініп, 
байқау қорытындысы шы ғары-
лып ты. Жақын арада ойын алаңы 
салы нып, қолданысқа берілмек. 

Райымбек аудандық филиа-
лының қоғамдық қабылдау б"л-
месіне келген Қайнар ауылының 
тұрғыны, аз қамтылған азамат 
Қуат Қасымов тұрмыстық жағ-
дайының қиыншылығы мен тұ-
рақты баспанасының жоқтығын 
айтып, мұңын шақты. Ауыл аза-

матының баспаналы болуына 
к"мек қолын созған Райымбек 
аудандық партия филиалы т"ра-
ғасының бірінші орынбасары 
Гүлнар Арипова, аудандық «Кәсіп-
керлік» б"лімінің басшысы 
Абылай Бақытжанұлы мен Қайнар 
ауылдық округінің кәсіпкерлері 
бірігіп, мәселені шешті. 

Қарасай ауданы Қаскелең 
қаласының тұрғыны Арман 
Палымбетова баласын Алматы 
қаласында орналасқан ауруханаға 
қарату үшін қаражат сұрап, "тініш 
білдірген еді. Ананың "тінішін 
облыстық мәслихат депутаты 
Бекет Абишев оң шешіп, баланың 
еміне 200 000 теңге к"лемінде 
қаржылай к"мек к"рсетті.

К " к с у  ау д а н д ы қ  п а р т и я 
филиалына Балпық би ауылының 
Мейрамбек Нұрмұхамбетов 
хабарласып, заң аясында к"мек-
тесуді сұрады. Нақты айтқанда, ол 
кісі 2005 жылы сатып алған үйін 
тұрмысының т"мендігіне байла-
нысты уақытында заңдастырмап-
ты. Соған сай заңгерлік к"мекке 
мұқтаж болып шықты. Аудандық 
филиал ықпалымен "тініш иесіне 
адвокат Диас Бейсенов к"мектесіп, 
баспанасын заңдастырып берді. 

Болат АБАҒАН, 
Алматы облысы 

 «Халыққа көмек» 
жобасы жүзеге асырылуда

«Nur Otan» партиясы Ма�-
�ыстау облысы Атау алалы 
филиалыны� бастамасымен 
#�ірдегі жол �рылыстарыны� 
сапасын тексеріп, сараптау 
масатында о�амды баы-
лау іске асып жатыр. 

Бақылау тобының құрамына 
қалалық филиал т"рағасының 
бірінші орынбасары, қалалық мәс-
лихат депутаты Анар Шамшади-
нова, Маңғыстау облыстық фи-
лиалының Сыбайлас жемқорлыққа 
қарсы кеңес т"рағасының орын-
басары Киікбай Жақыпұлы, қа-
лалық мәслихат депутаты Уайс 
Ерсайынұлы мен қоғам белсен-
ділері кірген. 

Rуелі мониторинг жұмыстары 
Ақтау қаласындағы 8-шағынаудан 
аумағындағы жолдарға жүргізілді. 
Құрылысқа «Нұртас»  ЖШС 
жауапты. Аталған құрылыс жүріп 

жат қан аудандағы к"пқабатты тұр-
ғын үйлердің к"шелеріне т"селген 
жолдың сапасы толық тексерілді. 
Партияның «Tзгерістер жолы: әр 
азаматқа лайықты "мір!» атты сай-
лауалды бағдарламасында осы 
тәрізді қала ішіндегі жолдардың 
мәселесін шешу қарастырылған. 

– Жолдарды ж"ндеу және салу 
кезіндегі кемшіліктер жол сапа-
сына кері әсер ететіні белгілі. Бі-
рінші кезекте, мердігер ұйымдар 
жолдың қанша жылға дейін шыдас 
беретініне кепіл бола алуы тиіс. Ал 
оның барлығы сапаға байланысты 
екенін түсінсе керек, – деп атап 
"тті «Nur Otan» партиясы АҚФ 
т"рағасының бірінші орынбасары 
Анар Шамшадинова. 

Комиссия мүшелері мердігер 
мекеменің басшыларына тұрғын-
дардың арыз-шағымдарына орай 
авток"лік тұрақтайтын орын-
дарды нақтылап беруді, бала-

лардың ойын алаңын қоршау 
және тұр ғындардың қауіпсіздігін 
сақтау қажетін ескертіп, ұсы-
нысын жеткізді. Мониторинг 
қорытын ды сы бойынша, аталған 
тұрғын үйлердің құрылыс ба-
рысы, Жол картасында к"рсетіл-
ген іс-шара ларды уақытылы іске 
асыруды қамтамасыз ету және 
оның сапа сына қатысты тексеруді 
күшейту ж"нінде нақты тапсырма 
берілді. 

Айта кетейік, Ақтау қаласы бо-
йынша сайлауалды бағдарла маны 
іске асырудың Жол карта сында 
к"рсетілген барлық жұ мыстардың 
іске асуын қадағалау үшін жауапты 
мемлекеттік орган мен мәслихат 
фракциясының арнайы мүшелері 
бекітілген. Осыған орай барлық 
істерді қо ғамдық кеңес үнемі қатаң 
ба қылайды.

       
        М.Т�ЛЕУ

Бұл білім нысаны «Nur Otan» 
партиясы Арқалық қалалық фи-
лиа лының 2025 жылға дейінгі 
«Tз герістер жолы: әр азаматқа 
ла йық ты "мір!» атты сайлауалды 
бағ дарламасына енген. Осыған 
бай ланысты облыстық бюджеттен 
453 миллион теңге қарастырылған. 
Қазір күрделі ж"ндеу жұмыстарын 
«Стройиндустрия» жауапкершілігі 
шектеулі серіктестігі атқарып 
жатыр.

Құрылыс барысын түгел тек-
серіп шыққан Rмірхан Біркенұлы 
мен партиялық бақылау комис-
сия сының мүшелері мердігер 
ком  панияның басшыларына бір-
қатар кемшілікті атап к"рсетіп, 
ескерту жасады. Сонымен қатар 
ке зекті оқу жылының жақындауы-
на байланысты барлық жұмыс тар-
ды сапалы істей отырып, жедел-
детуді тапсырды.

                                                                   
М.ЖАЛҒАСҰЛЫ

Сайлауалды бағдарламаны 
орындау – басты міндет

 Білім ордалары бақылауда
«Nur Otan» партиясы Аралы алалы филиалыны� т#ра�асы 1мірхан Асанов партиялы 

баылау комиссиясыны� м�шелерімен бірге алада�ы Родина орта мектебінде ж�ргізіліп 
жатан к�рделі ж#ндеу ж�мыстарыны� алай іске асып жатанын тексерді.

Бағдарлама бойынша 2019 
жылы 23 қала тұрғыны пәтерге ие 
болса, 2020 жылы 13 отбасы бас-
панаға қол жеткізген. Солардың 
бірі – Жаңа"зен қаласында тұра-

тын к"пбалалы Жүнісбековтер 
отбасы. 2016 жылы Архат Жүніс-
бековтің жұбайы қалалық гимна-
зия орта мектебіне жұмысқа ор-
наласып, мемлекеттік қызметкер 

ретінде тұрғын үй кезегіне тұрған. 
Былтыр «Бақытты отбасы» мем-
лекеттік бағдарламасына "ті нім 
беріп, соның арқасында қазан 
айында к"пбалалы отбасы санаты 
бойынша «К"ктем» шағынау да-
нынан 2 б"лмелі пәтердің иесі 
атанады. Осындай жеңілдікпен 
баспанаға қол жеткізген отбасы 
мүшелері қазір дән риза. 

– Бұл  к"пбалалы отбасыларға 
үй алу үшін "те жақсы бағдарлама. 
Қазір пәтер жалдап тұратын бол-
саң айына кем дегенде 40-50 мың 
теңге қаражатың кетеді. Ал «Ба-
қытты отбасымен» үй алсаң айына 
т"мен пайызбен 50 мыңнан т"ле-
сең де, "з үйіңе т"лейсің. Бізге 
тиім  дісі – осы. Осындай бағ дар-
ла ма үшін ризашылығымды біл-
дірімен, – дейді Архат Жүнісбеков.

            
М.ХАҚНАЗАР

Көпбалалы отбасы 
баспаналы болды

2019 жылы «Nur Otan» партиясыны� Т#ра�асы – Елбасы Н�рс�лтан Назарбаевты� бастамасы 
бойынша же�ілдік м#лшерлемесі 2%, бастапы жарнасы 10% болатын «Баытты отбасы» 
мемлекеттік ба�дарламасы іске аса баста�ан болатын. 
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Ауыл әкімдері сайлауы-2021

«Ауылдарды 	мір сүруге қолайлы 
мекенге айналдыруымыз керек» деген 
Елбасы, «Nur Otan» партиясының т	р аға-
сы Нұрсұлтан Назарбаевтың с	зін ұран 
қылған Азамат Азатұлы Ақадырға сырттан 
келген жоқ. Ол бұл ауылдың мұң-мұқ-
тажын жақсы біледі. Еңбекке адал жан. 

– Бала кезден ата-анам мені адал-
дыққа, еңбексүйгіштікке, туған жерді 
сүюге үйретті. Мен де осы құндылықтарды 
балаларымның бойына сіңіруге тырысу-
дамын, – дейді ол.

Ақадыр кенті бұрын аудан орталығы 
болатын. Кейін Шет ауданына қосылды. 

Бүгінгі күні мұнда 10 735 адам тұрады. 
Азаматты бұл ауылдың 	з баласы деуі-
мізге де себеп бар. *йткені ол 1977 жыл-
дың 3 ақпанында Ақадыр ауданы Ақшатау 
кеңшарында дүниеге келген. Ақшатау 
кентінде орта мектепті бітіріп, 1997 жы-
лы Е.Б	кетов атындағы КарУ-дың тарих 
факультетін ойдағыдай аяқтайды. 

– Жұмыс жолымды осы ауданда бас-
тадым. Ақжал кентіндегі орта мектепте 
та рих пәнінен мұғалім болдым. Ал 2003 
жыл дан мемлекеттік қызметтемін. 2012 
жыл  дың 15 тамызынан осы күнге дейін 
Шет ауданы әкімінің орынбасары қыз ме-
тін атқардым. Сондықтан да мен 	зімді осы 
ауылдың адамы санаймын. <рі ауыл хал-
қымен етене араласып жүргендіктен кент 

тұрғындарын мазалап жүрген мәсе лелерді 
бір кісідей білемін. Кентішілік жол дардың 
нашарлығы, ескі үйлердің сырт келбетін 
ж	ндеу, к	пқабатты үй  лерді жылу қазан-
дықтарына қосу, әлеу мет тік сұрақтарды 
шешу, аулаларды абат тандыру бәрімізді де 
толғандырады, – дейді Азамат <білдин.

Сондықтан да болар, Азамат 	з сай-
лау алды бағдарламасына алдағы т	рт 
жылда кентішілік автожолдың жағдайын 
ж	ндеуге ықпал ететінін, бір 24 пәтерлі 
және екі 12 пәтерлі тұрғын үйдің құры-
лы сына жәрдемдесуге, 2022-2024 жыл-
дары тұрғын-үй коммуналдық шаруашы-

лықты жаңғырту тетігі арқылы ескі үй-
лердің сырт келбетін ж	ндетуді, кенттегі 
спорт мектебі стадионында жүгіру жо ла-
ғын салуға, ғимаратта орналасқан отқа-
зандығын сыртқа шығаруға жәрдемде се-
тінін жеткізді.

Азамат Азатұлы сонымен қатар Ақа-
дыр кентіндегі су жинағышты және кен-
тішілік арықтарды тереңдетуді қадағалап, 
аулаларды абаттандыру мен қоғамдық 
орындарға жарық жүргіземін деген 
құлшынысын білдірді.

«Сыбайлас жемқорлыққа қарсы кү-
ресте бар күшімді саламын. Бізде жем-
қорлықққа жол жоқ. <рине, ауылымызда 
белгілі тарихи тұлғалар к	п, сол кісілердің 
мәдени-рухани мұрасын насихаттауға, 
кентіміздің данқты спорттық дәстүрін 
жалғастыруға үлесімді қосамын», – дейді 
кент әкімі Азамат Азатұлы. 

Біз де жаңа сайланған әкімнің жұмы-
сына сәттілік тіледік! 

 
Қарағанды облысы

Ауылдың өз Азаматы
�аза�станда ауданды� маызы бар �ала, ауыл, кент және ауыл 

округі әкімдерін тікелей сайлауы �тті. Халы� тадауын жасады, �зі 
�ала�ан кандидатына дауыс берді. �ара�анды облысы бойынша 
барлы�ы 75 ауылды� округ әкімі сайланды. Шет ауданы А�адыр 
кентіні жаа сайлан�ан әкімі Азамат !білдин ж"мысына білек 
сыбана кірісіп кетті. 

Әдебиет БЕЛГІБАЙҰЛЫ

ЕҚЫҰ-ҒА Т	РАҒАЛЫҚ – 
ТАРИХИ МИССИЯ

Сонымен, 2010 жылдың басты 
саяси оқиғасы – Қазақстанның 
Еуропадағы қауіпсіздік және ын-
тымақтастық ұйымына т	рағалық 
еткені. Мұндай мәртебеге бұған 
дейін Орталық Азия аумағы ғана 
емес, тіпті ТМД елдері арасында 
да ешкім ие болмаған болар. 
Осылайша, еліміз Ванкуверден 
Владивостокқа дейінгі аумақты 
алып жатқан ұйымға Еуропа т	-
ріндегі 56 мемлекеттің атынан 
т	 релік айтып, халықаралық аре-
надағы орнын кезекті рет нығай-
тып алды. ЕҚЫҰ-ның беделі мен 
ауқымы жағынан Біріккен Ұлттар 
Ұйымынан кейінгі екінші орында 
тұрғанын ескерсек, бұл тарихи 
миссияны Қазақстан үлкен абы-
роймен атқарып шықты. Т	раға-
лық аясындағы табанды жұмыс-
тар «Сенім. Дәстүр. Ашықтық. 
Т	 зімділік» атты ұранмен 	рбіді.

29 маусым күні елордадағы 
Бейбітшілік және келісім сара-
йында Елбасы Нұрсұлтан Назар-
баевтың қатысуымен ЕҚЫҰ-ның 
толеранттық және кемсітпеушілік 
ж	ніндегі жоғары деңгейдегі кон-
ференциясы 	тті. Жиын бары-
сында Нұрсұлтан <бішұлы Қа-
зақ стан т	рағалық етуші ел ре-
тінде ұйымның барлық аумағында 
толеранттық, этносаралық бей-
бітшілік және конфессияаралық 
келісім идеясын алға жылжытуға 
	з үлесін қосуға шын ниетімен 
күш салатынын жария етті.

«Мәселенің мәні құны 	те 
жоғары адам 	міріне байланысты. 
Егер ЕҚЫҰ-ның халық арасын-
дағы миссиясы осы проблеманы 
шешудегі қосымша күшке айна-
латын болса, онда бұл әлемдік оң 
жағдайға ұйымның қосқан ең 
маңызды үлесі болары анық», – 
деді Нұрсұлтан Назарбаев.

17 шілдеде Алматы қаласында 
ЕҚЫҰ-ға мүше мемлекеттердің 
Сыртқы істер министрлерінің 
бей ресми кездесуі 	тті. Оған 
Елбасы Нұрсұлтан Назарбаев та 
қатысты.

«Лаңкестік, аштық, кедей ші-
лік, экологиялық апаттар, эпиде-
миялар, ұлтаралық және дін ара-

лық қақтығыстар – бүгінгі адам-
зат баласының бас қосып шешер 
алдыңғы қатардағы түйткілді 
мәселесі. Бұлармен күрес жүргізу 
ЕҚЫҰ сияқты қызмет аясы к	п-
қырлы және беделді институттар-
дың бар күш-жігерін жұмсауын 
қажет етеді. Сондықтан бүгінгі 
жиынды 	ткізу – тұтастай алғанда 
адамзат үшін маңызды» – деді 
Елбасы 	з с	зінде.

Бір атай кетерлігі, ЕҚЫҰ-ның 
Т	рағасы ретінде Қазақстан 2010 
жылдың сәуірінде Қырғызстанда 
болған саяси жағдайды реттеу 
ісіне айрықша үлес қосты. Қазақ-
станның қабылдаған шарала-
рының арқасында айыр қалпақты 
ағайынның елінде азаматтық 
со ғысқа жол берілмеді, нәтиже-
сінде ол елде құқықтық алаңда 
жұ мыс істейтін билік жүйесі қа-
лыптасты. Осылайша, еліміз қа-
уіп-қатерлерге толы ХХІ ғасыр-
дағы жаһандық деңгейдегі қауіп-
сіздік пен ынтымақтастықты 
қам тамасыз ету ісіне сүбелі үлес 
қосты.

АСТАНА САММИТІ – 
ҰРЫМТАЛ С�Т

1 желтоқсан күні Елбасы 
Нұрсұлтан Назарбаев Тәуелсіздік 
сарайында ЕҚЫҰ-ның Астана 
Саммитінің отырысын ашты. 
Жалпы, Еуропадағы қауіпсіздік 
және ынтымақтастық ұйымының 
соңғы саммиті 1999 жылы Стам-
бұлда 	ткен болатын. Содан бергі 
11 жылда жаһандық қауіпсіздікке 
қатер т	ндірген ахуал күшейе 
түсіп, ЕҚЫҰ-ға мүше елдердің 
басшыларын бір үстелдің басында 
қосу қажеттілігі әлдеқашан туған 
еді. Осы ұрымтал сәтті Қазақстан 
	те шебер пайдаланып, т	рағалық 
тұсында оны тиімді жүзеге асыра 
білді. Осылайша, жыл қорытын-
дысындай болған Астана Саммиті 
ел тарихы үшін ғана емес, әлемдік 
қауымдастық үшін де елеулі оқиға 
болды. Халықаралық жиынға жер 
шарындағы барлық құрлықтан, 
яғни Еуропа мен Азиядан, Сол-
түстік Америка мен Австралиядан 
75 елдің делегациясы қатысты. 
Олар – 5 мыңнан астам шетелдік 
қонақ пен 1,5 мыңнан астам 
қазақстандық және халықаралық 
БАҚ 	кілдері.

ЕҚЫҰ аясында әмбені алаң-

датқан 	ңірлік қақтығыстардың 
қатері с	з болды. Саммитке қа-
тысқан жоғары деңгейдегі тұлға-
лар «мемлекеттер 	зара түсінісіп, 
қатерлермен бірлесе күресуі 
керегіне» барынша назар аударды. 
Елбасы Нұрсұлтан Назарбаев 
Астана Саммитінің ашылуы 
салтанатында «Байырғы қазақ 
жерінде, Еуразияның жүрегі, Қа-
зақстанның елордасы – Астана 
қаласында мыңжылдықтар бойы 
адамзат тарихын жасаған ұлы 
халықтардың диалогы бастал-
ғанын» ерекше ілтипатпен атап 
	тті. Бұл басқосудың ең басты 
нәтижесі Астана декларация сы-
ның қабылдануы еді. Деклара-
цияда ЕҚЫҰ-ның барлық нор-
малары, қағидалары мен міндет-
те мелері қайта пысықталып, 
оның ауқымы мен аумағы да 
кеңейтіліп, қайта бекітілді.

«Декларация – еуразиялық 
және еуроатлантикалық қауіп-
сіздікті қамтамасыз етудің бір-
тұтас және б	лінбес кеңістігіндегі 
жаңа кезеңнің бастауы болуы 
мүм кін. Астана Саммитінің та-
бысы бұл бүкіл ЕҚЫҰ-ға қатысу-
шы мемлекеттердің табысы бо-
лып табылады», – деп атап к	р-
сетті Елбасы Саммиттегі қоры-
тынды с	зінде.

ЯДРОЛЫҚ ҚАУІПСІЗДІКТІҢ 
ЖАҢА ТЫНЫСЫ

7 сәуір күні Елбасы Нұрсұлтан 
Назарбаев Қазақстанға ресми са-
пармен келген БҰҰ Бас хатшысы 
Пан Ги Мунмен кездесті. Ақор-
дада болған кездесу барысында 
Бас хатшы Елбасына ядролық 
қарудан 	з еркімен бас тартып, 
оны Қазақстан аумағынан шы-
ғартқаны үшін тағы да алғысын 
білдірді.

«Біз Сізге Қазақстанның 
ядро лық қаруды жасау және та-
ратпау бағытында жасаған әре-
кеттерін жоғары бағалайтыныңыз 
үшін алғысымызды білдіреміз. 
Біздің ядролық қаруды таратпау 
ісіне қосқан үлесімізді былтыр 
жел тоқсан айында АҚШ пен Ре-
сей лидерлері де бірлесе жасаған 
мәлімдемелерінде атап 	тті. 
Ядро лық қарудан қатты зардап 
шеккен және одан 	з еркімен бас 
тартқан ел ретінде Қазақстан бас-
қа мемлекеттерді де одан бас тар-

2010 ЖЫЛ: 
ҚАУІПСІЗДІК пен 
ЫНТЫМАҚТАСТЫҚ 
ТОЛҚЫНЫНДА

Тәуелсіздік шежіресіндегі б"л жылды әлемдік саясатта�ы айымыз оынан ту�ан 
кезе деп ба�алау�а болады. �аза�стан Б''-дан кейінгі екінші саналатын Еуропада�ы 
�ауіпсіздік және ынтыма�тасты� "йымына (Е�Ы') т�ра�алы� тізгінін �ол�а алды. Жыл 
соында�ы Астана Саммиті де халы�аралы� дәрежедегі ты бастама еді. Одан б�лек, 
ядролы� �ауіпсіздік, Шанхай ынтыма�тасты� "йымы, Кеден ода�ы сынды та�ы да 
бас�а ба�ытта�ы ж"мыстар жандана т4сті. Ал ел �мірінде 6демелі индустриалды-
инновациялы� даму ба�дарламасы іске �осылды.

туға үнемі шақырып отырады», – 
деді Нұрсұлтан <бішұлы.

Ал 11 сәуір күні АҚШ-қа 
сапарында Елбасы Нұрсұлтан 
Назарбаев Америка Құрама 
Штат тарының президенті Барак 
Обамамен «Блэр Хаус» ресми ре-
зиденциясында кездесті. Кездесу 
барысында ол АҚШ президентінің 
Ядролық қауіпсіздік ж	ніндегі 
ғаламдық саммитті шақыру, Ре-
сей мен Стратегиялық шабуылдық 
қару-жарақ (АҚШ) туралы жаңа 
шартқа қол қою, АҚШ-тың жаңа 
ядролық стратегиясын қабылдау 
сияқты ядролық қарусыз әлем 
қа лыптастырудағы үлкен қадам-
дарға себеп болған халықаралық 
қауіпсіздік саласындағы баста-
маларын және жетістіктерін ай-
рықша атап 	тті. Кездесуден кейін 
президенттердің бірлескен мәлім-
демесі жарияланды. Онда екі ел 
басшысы да ядролық қарусыз 
тіршілікті таңдайтыны айтылған. 
«АҚШ Қазақстан Президентіне 
ядролық қарусыздану және қауіпті 
қаруды таратпауға қосқан үлесін 
ерекше атап 	тті», – деп атап к	р-
сетілген мәлімдемеде. Сондай-ақ 
АҚШ президенті Барак Обама 
хақықаралық ядролық отын бан-
кін орналастыру туралы ұсынысы 
үшін қазақстандық әріптесіне 
алғыс білдіріп, Қазақстанның 
МАГАТЭ директорлар кеңесінің 
мүшелігіне кіруге деген талпы-
нысын қуаттады.

ШЫҰ: ХАРТИЯ АЯСЫН 
НЫҒАЙТУ 

Осы жылы 11 маусымда Ел-
басы Нұрсұлтан Назарбаев Таш-
кентте 	ткен Шанхай ынтымақ-
тас тық ұйымына мүше мемле-
кеттер басшыларының кезекті 
саммитіне қатысып, с	з с	йледі.

«Шанхай ұйымын құрудағы 
басты мақсаттардың бірі – 2002 

жылы 7 маусымда қол қойылған 
ұйымның хартиясына сәйкес, 
	зара сенім мен достықты, тату 
к	ршілік жағдайды нығайту, 
саяси, сауда-экономикалық, ғы-
лыми-техникалық, мәдени, білім 
беру, энергетикалық, к	ліктік, 
экологиялық және басқа да сала-
лардағы тиімді ынтымақтастықты 
дамыту к	зделген. Бүгінде сам-
миттің негізгі міндеті 	ңірдегі 
бей бітшілікті, тұрақтылықты, 
қа уіпсіздікті ұстап тұру, сауда-
экономикалық және мәдени-гу-
манитарлық ынтымақтастықты 
да мыту. <лемдегі энергоресурс-
тардың тапшылығы ШЫҰ-ның 
энергетикалық қоғамдастықты 
құруына түрткі болуы тиіс. Бұл 
қоғамдастықтың аясында энер-
горесурстарды 	ндірушілердің, 
тасымалдаушылардың және 
тұтынушылардың стратегиялық 
мүдделерін үйлестіретін боламыз. 
Трансқұрлықтық авток	лік ин-
фра құрылымын белсенді дамы-
тып отырған Қазақстан ШЫҰ-ға 
мүше мемлекеттердің үкіметтері 
арасындағы Халықаралық авто-
мобиль тасымалдары мен оның 
қосымша б	лшектері үшін қо лай-
лы жағдай жасау туралы келісімді 
келісуді шапшаңдатуды ұсына-
ды», – деді Елбасы ұйым жұмысын 
жандандыра түсу аясында.

КЕДЕН ОДАҒЫ 
ДЕКЛАРАЦИЯСЫ

2010 жылдың 1 қаңтарынан 
бастап Кеден Одағы іске кіріскен 
болатын. Беларусь, Қазақстан, 
Ресей елдерінің арасында жаңа 
экономикалық кеңістік пайда 
болды. Сарапшылар бұл құры-
лымды «ТМД аясында қалыптас-
қан экономикалық бірлестіктер 
мен интеграциялық үрдістердің 
ең дамыған түрі» деп атады. 170 
миллион адамдық нарықты қам-

титын жаңа кеңістіктің жыл со-
ңында жаңаша сипат алатыны 
жарияланды. 9 желтоқсан күні 
Мәскеу қаласында 	ткен Кеден 
одағының Жоғарғы органының 
отырысында Қазақстан Прези-
денті Нұрсұлтан Назарбаев, Бе-
ларусь президенті Александр 
 Лу ка шенко, Ресей президенті 
Дмит рий Медведев үш мемлекет 
арасында Бірыңғай экономикалық 
кеңістік құру ж	ніндегі декла-
рацияға қол қойды.

ҮДЕМЕЛІ ДАМУ 
ТАБАЛДЫРЫҒЫНДА

2010 жылы қолға алынған 
басты жобалардың бірі – «2010-
2014 жылдарға арналған мем ле-
кеттік Үдемелі индустриалды-
инно вациялық даму бағдарлам а-
сы». Оның аясында республика-
лық және 	ңірлік деңгейдегі ин-
дустриаландыру карталары әзір-
леніп, ол екі кезең бойынша жү-
зеге аса бастады. Соның алғашқы 
кезеңі + 2010 жылдың бірінші 
жартыжылдығында жалпы құны 
380 миллиард теңгеден асатын 72 
ірі 	ндіріс нысаны пайдалануға 
берілді. Ал жыл соңына таман 
жалпы құны – 450 миллиард тең-
геден асатын 80 ірі инвестициялық 
жоба іске қосылды. Осылайша, 
бір ғана жыл ішінде республи-
камызда жалпы құны – 800 мил-
лиард теңге болатын 152 ірі ин дус-
триалды-инновациялық 	ндіріс 
орындары іске қосылды.

Қазақстан Үкіметі тарапынан 
жүйелі жүргізілген жұмыстардың 
арқасында 2010 жылды табысты 
аяқтады. Жыл қорытындысына 
сәйкес, ел экономикасының қоз-
ғаушы күшіне айналған барлық 
негізгі салаларда 	сім байқалып, 
қысқамерзімді экономикалық 
индикатор 2009 жылмен салыс-
тырғанда 107,2 пайыз болды.
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2020 жылды� пандемиясы 
әлемді �ай жа�ынан ал�анда 
да абдыратып кеткені белгілі. 
Адамдарды� �мір салтына 
дейін о�шауланумен �згеріп 
кеткені сондай, әлемдік �ор 
нары �ын да�ы �ай биржада да 
��лдырау мен �су тенденциясы 
�атты айырма шылы�пен �атар 
ж"рді. Мәселен, туризм, 
�она�"й, мейрамхана, әуе-
компанияларды� акциялары 
�атты т"сіп кетсе, онлайн �ыз-
меттер, кинопрокат индустрия-
сы, медицина, ритейл, жеткізіп 
беру және та�ы да бас�а сала-
лар �арыштап �сті. О�ан енді 
б"гінде вакцина шы �ара тын 
компаниялар �осылды. 

Нұрлан ҚОСАЙ

ҚОР НАРЫҒЫ – 	МІР АЙНАСЫ
�лемге �те тез тараған коро-

навирус пандемиясы инвес тор-
ларды, тіпті жинағы бар қара пайым 
адамдарды да «осынау тұрақ  сыздық 
пен сенімсіздік ке зінде ақшамды 
қайтсем сақтап қала отырып, одан 
әрі к�бейте аламын?» деген тығы-
ры ққа тіреген болатын. !йткені 
әлемдік тұтыну күрт азайып кетті 
де, жекелеген сала лардың �з 
қызметін біржолата тоқ  тат қандары 
да болды. Олардың қатарында, 
әсіресе туризмді, мейрамханаларды, 
қонақүйлерді айтуға болады. Бірақ 
бұл қор нары ғының барлық саласы 
дағдарысқа ұшырады дегенді 
білдірмейді. Керісінше, акциялары 
қарыштап �скен «к�гілдір фишка-
ларды» атап ке туге болады. Олар 
– экономика лық та, геосаяси да 
теріс ахуал әсер етпеген FAANG 
(Facebook, Amazon, Apple, Netfl ix, 
Google) тобына жататын әлемдік 
алыптар. Сондай-ақ Microsoft ком-
па ниясы да бұлтты қызметтер мен 
қашықтан жұмыс істеуге арналған 
бағ дарламалық қамту сегмент-
терінде пан демия факторына батыл 
қарсы тұра алды. Бұлардың қата-
рында ZOOM видео сервистер 
плат формасын, велотренажерлар 

сататын Peleton Interactiv, Square 
қаржылық қызметтер мен сандық 
т�лемдер компания сын атауға 
болады. Ал салалар бойынша айтар 
болсақ, алтын �ндірушілер мен IT 
компаниялардың және азық-түлік 
ритейл дерінің акциялары тез �сті.

Тағы бір атай кететін тенденция, 
қор нарығына жекелеген инвес-
торлардың, яғни жеке адамдардың 
келе бастауы. Мәселен, 2020 жылы 
Ресей қор нарығына жекелеген 
инвесторлар �те к�п келген екен. 
Олардың саны – 4,2 млн. Бұл бұған 
дейінгі жылдарды қосқанда да, 
солардың санынан асып түсетін 
к�рсеткіш. Соның нәтижесінде 
нарықтағы жекелеген инвес тор-
лар дың саны 8,5 млн-ға жеткен. 
Жина ғы бар қарапайым адамдар-
дың қор нары ғына келуіне бірінші 
кезекте депозиттерге берілетін 
пайыздық м�лшерлемелердің 
аздығы әсер етсе керек. Бұл тұста 
қор на рығы да �мір айнасы екені 
нақты аңға рылады. Сұраныс пен 
ұсыныстан тұратын теңгерімді 
дүниеде тұтынушылық әлеует 
басты маңызға ие екені анық.

ОТАНДЫҚ БИРЖАНЫҢ 
ЕҢСЕСІ П�С

Қазақстан акциялар нарығы 
негізінен KASE-де саудаланады. 
Одан б�лек, Лон дон дағы, Шанхай-
дағы, Мәскеудегі қор бир жа-
ларында қазақстандық компания-
лар бар. Осы реттен келгенде 
был тырғы панде мияның қазақ-
стан ның қор биржасына айтар-
лықтай теріс әсер еткенін к�руге 
болады. !йткені дивидендтер 
т�ленген кезде к�п инвестор 
қолындағы акциясына се німсіз 
болып, сата бастады. Оның орны на 
алтынға, мемлекеттік облигация-
ларға ақша салғанды ж�н к�рді. 
Мұны эко номистер коррекция 
немесе табысты монетизациялау 
деп атайды. Оның үстіне жалпы 
экономикалық жағдай да тұрақты 
емес еді.

«Былтырғы пандемия кезінде 
қазақстан дық компаниялардың 
бағасы біраз уақытқа дейін �згеріс-
сіз келген болатын. Бірақ к�п ақша 
алтын сатып алуға жұмсалды. 
!йткені алтын дегенімізді �здеріңіз 
білесіздер, дағдарыс кезіндегі 
кепілдік қуаты �те мықты, жоғары 

сұранысқа ие тауар. Оның валю-
тамен пара-пар мәртебесі бар. 
Сон дық тан әлемдегі Dow Jones, 
NASTAQ, FTSE сынды белді қор 
биржалары бірқалыпты жағдайда 
тұрған еді. Біздің КАСЕ де 3800 

индекс дәрежесінде болатын, бір 
�кініштісі биылғы шілде айында 
олар 3 100-ге дейін 700 пунктке 
т�менге түсіп кетті. Оның себебі 
мынадай: әр тоқсан сайын диви-
денттер т�ленеді. Сол т�ленген 
кезде акция бағасының коррек-
циясы бо лады. Ол к�п ретте оны 
сатумен байланыс ты», – дейді 
экономист Сапарбай Жобаев.

Маманның айтуынша, бүгінде 
әлемдік биржалар бірқалыпты тұр. 

Алтынның да бағасы бірқалыпты. 
Себебі мемлекет халыққа, кәсіп-
орындарға �те үлкен жәрдем беріп 
жатыр. Осылайша, ақша массалары 
к�бейген соң акциялардың да 
бағасы �сіп жатыр. Ал біздің қор 
биржасының 20-30  пайызға 
т�мендеуі, әрине нарық жағдайын-
дағы сұранысқа байланысты. Егер 
жақын уақытта ағымдағы шоттың 
т�лем бала нсына теріс әсері бол-
маса, акциялардың бағасы бір-
қалыпты сақталуы мүмкін.

�ЛЕМ РЕТРОСПЕКТИВТІ 
КЕЗЕҢНЕН 	ТТІ

Нарық әрқашанда алдағы 
күндерге үлкен иек артады. Сон-
дықтан дәл  қаз ірг і  туризм, 
қонақүйлер, әуе қатынастары 
сияқ ты салалардың құлдырауы мен 
әлсі реуін, ал керісінше онлайн 
әлем, медицина және вакцина 
шығаратын компаниялардың �сіп, 
нығая түсуін ретроспективті ахуал 
деп қарастыруға болады. Дәл қазір 
корона вирусқа қарсы алғашқы 
вакциналар шық қан нан �ткен 
жылдың соңынан кейін-ақ нарық 
қалпына келу циклына аяқ басты. 
Экономикалар қайтадан толық 

қуатына іске қосылып, бел алып 
келеді. Осы ретте локдауннан 
анағұрлым қатты зардап шеккен 
циклге құрылған секторлар �з шы-
ғынының басым б�лігін коти ров-
калары к�теріле бастаған алғашқы 
жартыжыл дықта-ақ қайтара алды.

«Олай болатыны да анық еді. 
!йткені рецессиядан шығып, эко-
номика жандана бастаған жағдайда 
адамдар жаңа авто мобиль дер сатып 
алып, жиі-жиі ұшып, металл �нім-

деріне де, химиялық �ндіріске де 
және тағы басқаларына сұраныс 
арта бастайды. Осының бәрін біз 
қазір бақылап отырмыз. Бір с�збен 
айтқанда, әлемдік экономиканың 
қалпына келу үрдісі толық қар-
қынмен жүріп жатыр. !з кезегінде 
жоғарғы технология лармен бай-
ланысты к�п теген акция �ткен 
жыл ғы құлдыраудан кейінгі мак-
симумына қайтадан жетіп, жаңалап 
алды. Енді олардың котировка лары 
«локальды консолидация» дәре-
жесін де тұр. Бұл дегеніміз – бүгінгі 
әлем ана ғұрлым технологияға бой 
ұрған сайын олардың акциялары 
да �се түсуі мүмкін дегенді білдіреді. 
Осылайша, бүгінде акциялар 
нарығы алдағы 6 айда к�птеген ел 
вакцина салдыру кезеңінен �тіп, 
иммунитеті бекіген халық бизнеске 
орала ды деп бағалап отыр», – дейді 
«Фридом Финанс» инвестициялық 
компаниясының аналитигі Елдар 
Шәкенов. 

Қаржы маманының айтуынша, 
қор нарығы әлі де болса бұғанасы 
бекімеген қалпында. Оған тек 
экономикалық емес, геосаяси 
жағдай да әсер етіп кетуі мүмкін. 
Сол үшін әлемнің алпауыт елдері 
күрделі кезең толық аяқталғанша 
саяси амбиция ларын екінші кезек-
ке ысырып қоя тұрғаны абзал.

«Одан б�лек, нарықтың құбы-
луына әсер ететін маңызды фактор 
дәл қазір АҚШ-тың федералды 
резервті жүйесінің (ФРС) алдағы 
перспективадағы ұстанатын 
саясаты болып тұр. Оның фис-
кальды болсын, ақшалай-несиелік 
болсын, сон дай-ақ пайыздық 
м�лшерлемелерді к� теріп жіберуі 
туралы болсын ұстанымын барлы-
ғы да бірінші кезекте қаперге алып 
отыр. Жалпы алғанда, компания-
лардың корпоративті табысы �сіп, 
әлемдегі вакци на алғандар саны-
ның тәуір дина микасы аңғарылған 
жағдайда және ФРС пайыздық 
м�лшерлемені 2023 жылға дейін 
к�термеу уәдесіне тұрса, сондай-ақ 
бір айда 120 млрд долларға есеп-
телген QE бағдар ламасы барда 
нарық тың �суіне қолайлы климат 
сақталуы тиіс», – дейді Елдар 
Шакенов.

Осы тұрғыда Қазақстанның 
сабақ алар тұсы – тездетіп пан-
демиялық кедергілерді еңсеру үшін 
халықты вакцина салдыруға батыл-
дықпен кірісуі.

Пандемия қор нарығын да өзгертті

ҚАЙ МАМАНДЫҚҚА К	П 
ГРАНТ Б	ЛІНДІ?

Бұрын 51 мың мемлекеттік 
білім беру гранты б�лінетін. Биыл 
оған қосымша 5 мың грант қо-
сылды. Оның үстіне, әлеуметтік 
статусы бар талапкерлерге басым-
дық берілгені тағы бар. Тарқатып 
айтсақ, әлеуметтік осал санаттағы 
к�пбалалы немесе толық емес 
отбасылардан шыққан балалар, 
ерекше білім беру қажеттілігі бар 
талапкерге мүмкіндік берілген. 
Оған қоса, тиісті квота бойынша 
гранттарды жетім балалар мен 
этникалық диаспора �кілдері алды. 
Мысалы, педагогикалық маман-
дықтарға 11 мыңға жуық грант 
берілсе, соның мыңнан астамына 
жеңілдігі бар санаттағы азаматтар 
ие болған. 

�рине, талапкерлер арасын-
дағы бәсекені айтпасқа болмас. 
!йткені биыл грант тағайындау 
конкурсына қатысу үшін 75 мың-
нан астам талапкер құжат тапсыр-
ған. Үміткерлердің арасында 8 
мың нан астам «Алтын белгі» ие-
гері, 800-ден астам халықаралық 
және республикалық олимпиада-
лардың жеңімпазы, сондай-ақ 
халықаралық спорттық жарыстар-
дың 520 жеңімпазы бар. Егер 
ұпайлар тең болған жағдайда олар-
дың басым құқығы есепке алы-
натыны бар. 

Сонымен, грант иегері атан-
ғысы келгендердің басым к�пшілігі 
«Білім беру» және «Денсаулық 
сақтау» бағыты бойынша құжат 
тапсырған. Демек, бұл талапкерлер 
арасындағы жиі таңдалған маман-

дықтар ретін нұсқайды. Одан кейін 
түлектер ақпараттық-коммуни-
кация лық технологиялар, құқық, 
дизайн, менеджмент білім беру 
бағытын белгілеген. Жоғарыдағы 
мамандықтарға к�з жүгіртсек, 
талапкерлердің нарықтың ырқына 
бағынғанын к�руге болады. Айта 
кетерлігі, педагогика бағыты бо-
йынша шекті балл 75-ке к�терілген. 
Бұл аталған бағыт бойынша бәсе-
ке нің жоғары болғанын к�р сетеді. 

Тағы бір ескерер жайт, гранттар 
Еңбек және халықты әлеуметтік 
қорғау министрлігінің деректеріне 
және жұмыс берушілердің сұра-
нысқа ие мамандықтар туралы 
ақ паратына сай іріктелген. Мәсе-
лен, гранттың ең к�п б�лігі ин-
женер лік, �ңдеу және құрылыс 
салаларына б�лінді – 17 028 грант. 
Одан кейін педагогикалық ғылым-
дар – 9 573, ақпараттық-коммуни-
кация лық технология – 7 487, 
жаратылыстану ғылымдары – 
4 088, ауыл шаруашылығы ғылым-
дары – 1 895, денсаулық сақтау 
саласын дағы мамандықтарға – 
2 700, �нер және гуманитарлық 
ғылым дар – 1 615, бизнес, басқару 
және құқық – 1 223, әлеуметтік 
ғылымдар, жур налистика және 
ақпарат маман дық тарына 960 грант 
б�лінді. Аталған мамандықтар 
шеңберінде «Серпін» бағдарламасы 
бойынша да гранттар қарастырыл-
ған. 

ЕҢБЕК НАРЫҒЫ НЕ ДЕЙДІ?
Мамандықты сұранысқа, еңбек 

нарығына лайықтап таңдай-
тынымыз белгілі. Жоғарыдағы 
грант б�лінісі еңбек нарығындағы 
орынды толтыра ала ма? Мысалы, 
2020 жылдың үшінші тоқсанында 
елімізде 176 мың бос жұмыс орны 

к�рсетілген. !неркәсіп, құрылыс, 
к�лік саласына қатысты 40 мыңнан 
астам бос жұмыс орны туралы 
ақпарат жарияланған. 

Десе де, Еңбек министрлігі 
жоғары білімді қажет ететін 35 
сұранысқа ие мамандық және 
техникалық және кәсіптік білімді 
сұрайтын 65 мамандықтың тізімін 
жариялады. Ішінде IT-мамандар, 
3D модельдеу және толықтырылған 
нақтылық ж�ніндегі инженерлер, 
машинааралық оқыту жүйелері 

бойынша, жаңартылатын энергия 
к�здері бойынша, �ндірістің 
аддитивті технологиялары бойын-
ша инженерлер бар. Сондай-ақ 
�ндірісті автоматтандыру кезеңінде 
талап етілетін «ақылды» қала 
құрылысы, пилотсыз авиациялық 
жүйелер инфрақұрылымының 
сәулетшілері мен жобалаушылары, 
графикалық және мультимедиялық 
дизайнерлер мамандықтары 
кірген. Байқасаңыз, мамандық 
атауы күрделі әрі заманауи. К�з 

алдыңызға толығымен жабдық-
талған сенсорлы жүйе мен цифрлар 
елестеген болар. Себебі алдағы 15 
жылда жұмыс орындарының 
30%-ын техника мен роботтар 
алмас  тырады деген болжам бар. 

Параметрлер негізінде еліміздің 
индустриялық-инновациялық 
дамуы, «Цифрлы Қазақстан», к�лік 
инфрақұрылымын дамыту бағдар-
ламасы мен «Қарапайым заттар 
эко номика сына» басымдық беріл-
ген. Одан б�лек, еңбек нарығында 
ұсынылған 1 300 мамандыққа, 
«Атамекен» ҰКП мен оқу орын-
дары ның жұмыс берушілерден 
алған 700-ге жуық сауалнамасын 
талдау нәтижесінде мамандықтар 
тізімі бекіген. Сондықтан да қажет 
мамандықтар к�шін IT технология 
бастап тұр. К�біне техникалық 
мамандықтарға басымдық беріл-
гені тағы бар. 

�леуметтанушылардың ай-
туын  ша, талапкерлер арасында әлі 
де заңгер, қаржыгер, судья бо луға 
талпынатындар жетерлік. Бірақ 
еңбек нарығына үңілсек, заңгер 
мамандығын бітіргендердің жарты-
сынан к�бі жұмыссыз жүр. Ал 
жастардың педагогикалық бағытты 
таңдауына мемлекет пен минис-
трлік стимул беріп отыр. Стипендия 
әдеттегі студенттікінен жоғары, 
мектептегі айлық табыс жоғары, 
қоғамдағы мәртебе биік теп келеді. 
Осының �зі талапкердің мамандық 
таңдауына түрткі болады екен. 
Демек, мамандыққа қолдан сұра-
ныс тудыруға болатынының айқын 
дәлелі. Одан кейін әлеумет тану-
шы лар жастардың интернет кеңіс-
тігіндегі мамандықтарды меңгеруге 
ден қойғанын айтады. Мысалы, 
ин тернет маркетолог, контент ме-
неджер, продюсер, видеограф. 
Атал ған мамандықтарға қазір сұра-
ныс басым. Егер �з ісіңді жетік 
біл сең, табысың да жоғары. Соған 
сай бұл салада бәсекелестік артып 
келеді. Белгілі кәсіпкер Ахмет 
Нұрсила да әлеуметтік желі дегі 
маркетингті меңгерген ж�н деп 
отыр. Оның айтуынша, кәсіпкер-

лердің 90%-ы интернет арқылы 
табыс табуға к�шкен. 

ЖАЛАҚЫСЫ ЖОҒАРЫ 
МАМАНДЫҚТАР

«Мамандық таңдау мектебінің» 
негізін қалаушы Санелай Қуаныш-
бекова профорентология сала-
сында жүргеніне біраз уақыт бол-
ған. Сондықтан талапкерлердің 
сұ рауы бойынша жалақы, универ-
ситет, мамандық туралы жиі кон-
сультация береді. Оның айтуынша, 
елімізде мұнай-газ саласында 
табыс жоғары. Бірақ жұмыс табу 
жағы қиын. Статистика бойынша, 
бір орынға 6 мұнайшы таласады 
екен. Мысалы, мұнайшының 
орташа табысы 197 мың теңге 
болса, ең жоғары табысы 3 млн 
тең геден асады. Мамандық атауына 
келсек, «Ұңғымаларды бекіту» 
мамандығы – 1 млн 800 мың, 
«Бұрғылау бойынша инже нер» – 
854 мың теңге. «Бұрғылау бойынша 
техник» 787 мың теңге алады. 

Қазір «Бизнес кеңесші» маман-
дығының да дәурені жүріп тұр. 
Олардың орташа айлық табысы – 
140 мың теңге болса, жоғарғысы 
1 млн теңгеден асады. Бизнес 
кеңес шілер тікелей компания-
лармен жұмыс істейді. Нарықты 
зерттеп, бизнес жоспар құрып, 
келісім жасайды, персоналды 
сертификат тауды мойнына алады. 
Про форентологтің айтуынша, бұл 
ма мандықпен жұмыс табу әлде-
қайда жеңіл. Бір орынға 1-4 маман 
таласады. 

Одан кейін елімізде ұшқыш-
тардың айлық табысы жоғары. 
Орташа жалақысы – 991 мың теңге. 
Борт инженер айына 760 мың 
теңге, штурман 660 мың, экипаж 
командирі айына 10 мың доллар 
алады. Санелай Қуанышбекова 
елімізде ұшқыштарға сұраныс бар 
деп отыр. !йткені компаниялардың 
к�бінде шетелдік мамандар жұмыс 
істейді. Білім мен білігі сәйкес 
келсе, талапкерлер шетелдің ма-
мандарды нарықтан ысыра алады.

�рине, IT мамандардың да 
жалақысы жоғары, еңбек нары-
ғында сұраныс жыл санап артып 
келеді. Орташа табыс 118 мың тең-
геден басталып, 500 мың теңгеден 
асып жығылады. Маркетологтердің 
де айы оңынан туып тұр. Олар 
біліктілігіне сай 800 мың теңгеге 
дейін жалақы ала алады. Проф-
орентологтің тағы бір айтқаны 
жастар арасында «Құқықтану», 
«Қаржыгер», «Экономист», «Ха-
лық аралық қатынастар» маман-
дығына сұраныс жоғары. Соған сай 
грант аз б�лінеді. 

ГРАНТ БӨЛІНІСІ: 
еңбек нарығында сұраныс қандай? 

Былтырғы пандемия кезінде қазақстан дық 
компаниялардың бағасы біраз уақытқа дейін �згеріс-

сіз келген болатын. Бірақ к�п ақша алтын сатып 
алуға жұмсалды. �йткені алтын дегенімізді 

�здеріңіз білесіздер, дағдарыс кезіндегі кепілдік 
қуаты �те мықты, жоғары сұранысқа ие тауар. 

Биыл барлы�ы 56 мы� бі лім беру гранты б�лінді. К�п ші -
лікке тізімде �андай ма ман  ды��а грант к�п б�лінгені �ы зы�. 
)йткені бірнеше критерий бойынша педагогика ба �ытын 
та�да�андарды� са ны арт�анын білеміз. Жалпы, грант к�п 
б�лінген маман ды� тар�а е�бек нары�ында с�раныс бар ма? 
+андай ма ман ды�ты� жала�ысы к�п?

Айзат АЙДАРҚЫЗЫ
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«2021 жылдың 11 тамызында 
қазақстандық журналист Қалыбек 
Атжанның 9 тамызда қайтыс болу 
фактісі бойынша шағым түсті. Ол 
7 тамызда Facebook әлеуметтік 
желісіндегі жеке парақшасында 
А.Бакеева ұсынған тыныс алу 
жаттығуынан кейін денсаулы-
ғының нашарлағанын хабарлаған 
болатын. 2021 жылдың 11 тамы-
зында аталған шағым ІІМ Ақ-
параттарды тіркеу кітабына тір-
келді және Қылмыстық-процестік 
кодекстің 181-бабы 5-тармағы 
тәртібімен тиісінше тексеру 
жүргізу үшін Денсаулық сақтау 
министрлігі Медициналық және 
фармацевтикалық бақылау 
комитетінің Жамбыл облыстық 
департаментіне одан ары беру 
мақсатында Жамбыл облыстық 
Полиция департаментіне жібе-
рілді», – делінген ІІМ таратқан 
ақпаратта. Ведомство мәліме тін-
ше, Жамбыл облыстық Полиция 
департаменті тексеруінің қоры-
тындысында процестік шешім 
қабылданады. 

ТЕКСЕРУ ЖҮРІП ЖАТЫР
Оқиға қалай болған еді? 9 та-

мыз күні белгілі журналист Қа лы-
бек Атжан қайтыс болды. 67 жас-
тағы ардагер журналист ковид жұқ-
тырып алған. Таныстарының бірі 
оған тыныс алу жаттығулары бар 
бейнематериалды жібереді. Ал ол 
бейнематериалдың авторы реа би-
литолог дәрігер Айна Ба кее ва бо-
латын. Қалыбек Атжан әлеу меттік 
желідегі жазылушыларына тыныс 
алу жаттығуына дейін жағ дайының 
жақсарғанын, жат тығудан соң 
нашарлап кеткенін жазған. 

Осы оқиғадан кейін блогер 
Ілияс Мыңжасаров Айна Бакее-
ваның қызметін тексеру керек 
еке нін, :йткені тыныс алу жатты-
ғу ларынан кейін де тағы біраз 
адам :мірімен қоштасуы мүмкін 
екенін жазған еді. А.Бакеева жур-
налистің қазасынан кейін нау қас-
тарды қабылдауды тоқтатқан. 

Айна Бакееваның тыныс алу 

жаттығуларын жүргізіп жүргеніне 
бір жылдан асты. Ол БАҚ-қа бер-
ген сұхбатында: «Бір жыл бойы 
к:птеген науқастарға бұл жатты-
ғулардың к:мегі тиді. Бұл туралы 
менің Instagram парақшама 
жазылған жағымды пікірлерден 
байқауларыңызға болады. <ткен 
жылы жазда елде дәрі-дәрмек 
жетіспей, ауру асқынып, қатты 
қиналған науқастар хабарласқан 
кезде тыныс алу жаттығуларын 
жасап, суды к:бірек ішу қажет 
екенін ұсынған едім. Осылайша, 
дертпен алысқан жандарға қо-
лымнан келген к:мегімді бердім» 
деген екен. 

ЖАТТЫҒУДЫҢ 
К�МЕГІ БАР МА?

Дегенмен Айна Бакееваның 
ты ныс алу жаттығуларының к:-
мегі бар ма? Біз осы сауалды дә-
рігерлерге қойып к:рдік. Про-
фессор, гигиенист-эпидемиолог 
дәрігер Арай Т:лемісованың ай-
туынша, «ковидпен ауырғандарға 
реабилитация кезінде міндетті 
түрде жаттығулар жасату керек. 
Бұл ковидтен кейінгі реабили та-
ция деп аталады. Ковид қай адам-
ға қалай әсер етеді? Адамдардың 
бәрі бұл індетпен бірдей ауырып 
жатыр деп айтуға болмайды. 
<йткені бұл инфекция мутацияға 
ұшырап кетті. @р адамның ағзасы 
әртүрлі болғандықтан, әрқай-
сысында дерттің асқынуы әртүрлі 
болып тұр. Сондықтан дәрігерлер 
әр адамға ауруына қатысты ем 
қабылдатады. Егер ковидпен 
ауырған адамның қызуы қатты 
к:теріліп тұрса, бойда әлсіздік бар 
болса не болмаса пневмониямен 
ауырып тұрса, әрине оларға мін-
детті түрде дәрігерлік к:мек ке-
рек. Дерті қатты асқынып тұрма-
са, ондай науқастарға аздап жат-
тығулардың жеңіл түрін пай да-
лануға болады. Жата бермей, к:-
бірек жүргені дұрыс», – дейді. 

Қатты науқастанып тұрған 
адамдарға міндетті түрде дәрігер-
дің к:мегі қажет. К:пшілік :з 
бетінше ем-дом қабылдап жатады. 
Бұл да дұрыс емес. Арай Т:ле мі-
сова осылай дейді. «Аурудың ал-
дын алуға болады. Ол бетперде 

киіп, қолды жиі-жиі сабындап 
жуып, к:пшілік орындарға бар-
мау. Ал егер инфекция жұқтырған 
жағ дайда адамда оның белгісі 
бірден к:рініс береді. Кейбіреулер 
бұл індетті жеңіл :ткізіп жатыр. 
Бұл – ковидтің симптомсыз түрі. 
Оның :зінде дәрігерге қаралып, 
қажетті витаминдерді қабылдаған 
абзал. Содан кейін ғана жаттығу 
жасауға болады. Қатты ауырып 
тұрған науқасқа массаж алу, жат-
тығу жаса деп айтуға болмай-
ды», – дейді профессор. 

Ал дәрігер Ботаг:з Мүслімова 
да профессордың пікірінің жаны 
бар дейді. «Кез келген науқас ең 
алдымен дәрігердің к:мегіне жү-
гініп, ем қабылдауы керек. Дер ті-
не қарсы дәрі-дәрмектерді алып, 
індеттен арылып, жағдайы қа-
лып ты болған соң ғана кешенді 
түрде жаттығу қа жет. Оның ішінде 
массаж қабыл дау, ты ныс алу 
жолдарын реттей тін  жат ты ғулар 
жасауына болады», – дейді 
дәрігер. Оның айтуынша, тыныс 
алу жаттығуын науқас стацио-
нарда негізгі емін алып болып, 
үйіне жіберілгеннен кейін ғана 
жасауы қажет. «Бұл жаттығу лар-
дың :кпе қызметін қайта қалпына 
келтірудегі маңызы :те зор», – 
дейді дәрігер.

Сондай-ақ дәрігер «Кез кел-
ген адам ковид вирусы, жұқпалы 
процесс екенін ұмыт пауы тиіс. 
@рине, жұқпалы про цесс кезінде 
:кпеде, жалпы ағзада әртүрлі 
:згерістер болуы мүмкін. Жалпы, 
тыныс алу жаттығулары тиімді. 
Бірақ жедел кезең аяқтал ғаннан 
к е й і н  ғ а н а .  К е з  к е л г е н 
инфекциялық аурулардың жедел 
кезеңіндегі тыныс алу жаттығуы 
немесе басқа да физиотерапиялық 
әдістер тек зиянын тигізеді» де-
генді айтып отыр. 

@зірге тергеу амалдары жүріп 
жатқандықтан, жоғарыда айтыл-
ған оқиғаға қатысты бір жақты 
пікір айтуға әлі ерте. Мәселенің 
анық-қанығын құзырлы орган-
дар анықтай жатар. Ең басты 
мәсе ле – инфекцияны жұқтыру-
дың алдын алу. Вакцина салды-
рып, дертке қарсы тұру. Ал кез 
кел ген тыныс алу жолдарын рет-
тейтін жаттығулар ковидтен ке-
йінгі реабилитация кезінде тиімді 
екенін дәрігерлер де айтып отыр. 
Учаскелік дәрігер Ботаг:з Мүс-
лімова: «Стационардан жазылып 
шыққан науқас тек дәріге үміт 
арт пауы керек. <кпені корона ви-
рус зақымдаса, тыныс алу органы 
үшін реабилитацияның маңызы 
зор. Бұл жаттығуларды үйде жүйе-
лі түрде жасау керек. Кейде, тіпті 
күніне үш рет 15-20 минуттан. 
Мін детті түрде :кпе тыныс алуы 
керек», – дейді. Сондықтан вирус 
жұқтырып, ем-дом қабылдаған 
азаматтар ауруханадан шық қан-
нан кейін ғана жаттығу жасауына 
болады. Оның :зінде дәрігердің 
кеңесіне сүйенгені абзал. 

ЖАУАПКЕРШІЛІКТЕН 
ЖАЛТАРҒАНДАР К�П

«Неке және отбасы туралы» 
заңның 138-бабы әрбір ата-ананы 
кәмелетке толмаған балаларын 
күтіп-бағуға міндеттейді. Ал осы 
құжаттың 60-бабында әрбiр ба-
ланың отбасында :мiр сүруге 
және тәрбиеленуге, ата-анала ры-
ның қамқорлығында болуға құ-
қығы бар екені тайға таңға бас-
қандай к:рсетілген. Оның ішінде 
баласының мүддесін қамтамасыз 
етіп, жан-жақты :сiп-жетiлуiне 
ата-анасы мүмкіндік жасауы тиіс 
екені айтылады. Бірақ отбасы 
құн дылығын, ұрпақ алдындағы 
жауапкершілік дегенге жүрдім-
бардым қарайтындардың қулы-
ғына құрық байлау қиын болып 
тұр. Жеке сот орындаушылары 
рес публикалық палатасының мә-
ліметіне сүйенсек, бүгінде 218 691 
адам алимент бойынша берешек. 
Оның ішінде 212 845 ер адам, 
5 846-і әйел. Бұл былтырмен са-
лыс тырғанда балалары алдындағы 
жауапкершіліктен жалтару шы-
лардың саны 5 пайыздан асқанын 
к:рсетеді. Айталық, 30 241 ер адам 
және 1 648 әйел үш айдан бері 
балаларына алимент т:лемей 
жүрген к:рінеді. Сондай-ақ 77 әке 
мен 489 ана балаларымен қарым-
қатынас жасау тәртібін қаперіне 
ілмеген. Бұдан б:лек, 17 мыңнан 
аса іс сот қарауында жатыр.

Соңғы жылдары алимент т:-
леуден қашып жүргендерге жаза 
да күшейтілді. Бұрын балалары 
алдындағы борышын орындаудан 
жалтарғандар әкімшілік жауап-
кершілікке ғана тартылса, қазір 
ата-аналық парызға пысқыр май-
тындар темір торға қамалуы да 
мүмкін. Қазір алимент т:леуден 
жалтарушыларға қарсы түрлі 
рейдтік шаралар да ұйымдас-
тырылып, ол бойынша мүлкі де 
тәркіленеді. Десе де, кәсібін :зге 
адамның атына рәсімдеп, кейде 
жұмыс берушілермен келісіп, 
айлық жалақысын ең т:менгі 
күнк:ріспен бағалатқызады. 
Адвокат Алмас Сәлпеков алимент 
т:легісі келмейтіндердің жиі 
жүгінетінін жасырмайды. Табысы 
т:мен адамдар ғана емес, ауқатты 
кісілер де алимент т:легілері кел-
мейді екен. Сол үшін сот бо рыш-
керлерге баласы алдындағы қа-
рызды мәжбүрлі түрде орындауға 
міндеттейді.

АЛИМЕНТКЕ АЛЫНҒАН 
К�ЛІК

Заңгердің айтуынша, елімізде 
ажырасқан азаматтардың үштен 
екісі уақытылы, ал әрбір оныншы 
борышкер алиментті мүлдем т:-
лемейді. Оның себебі к:п. Мәсе-
лен, тұрақты жұмысы жоқ адамдар 
бар. Екіншіден, кірістерін әдейі 
жасырады. Үшіншіден, балалар-
мен тұрақты с:йлесуге және ақ-
шаны мақсатты пайдалану туралы 
сенімді ақпарат алуға мүмкіндігі 
жоқтар бар. Кейбір кездері ортақ 
баласы мүгедек болып туылғаны 
үшін ғана ажырасып, алимент 
т:леуден жалтаратындар :з тара-
пынан заңгерлік кеңес алуға жү-
гінетін к:рінеді. Кейбір адамдар 
баласына деп берген қаржының 
мақсатсыз жұмсалғанына :кпелі. 
«@йеліммен заңды түрде ажырас-
қаныма 5 жыл болды. Сот екі ба-
ламды анасының қарауына қал-
дырды. Қанша тырыссам да бала-
ларды :зіме қалдыру мүмкін 
бол мады. Ай сайын 200 мыңнан 
аса ақшаны бұрынғы әйелімнің 

карточкасына аударып жүрдім. 
С:йтсем ол берген ақшама астына 
к:лік алып, жылда шетелде дема-
луға барады. Балаларды кері қай-
тару үшін сотқа шағымданып едім. 
Арызым қанағаттан ды рыл ма-
ды. Ерегіскенде бұрынғы жұ мыс-
тан шығып, айлығы аз жұ мыс  қа 
кірдім. Қалған ақшаны ба ла ла-
рыммен кездескенде :зде ріне қа-
жетті дүниелерді сатып алып бе-
ремін», – дейді Мәди Жұмабек. 

АНАЛАР ҚАЛАЙ АҚТАЛАДЫ?
<мірде айрандай ұйыған от-

басылардың да шаңырағы шайқа-
латын кездері к:п. Оның себебі 
де сан түрлі. Бірақ ата-анасының 
ажырасуы балаларға психо ло-
гиялық әрі материалдық тұрғыда 
ауыр соққы болып тиеді. <кінішке 
қарай, соңғы жылдары :з отбасын 
тастап, балаларын әкесінің жа-
уап кершілігіне қалдырып кететін 
аналардың арасында да алимент 
т:леуден жалтаратындар к:бей-
ген. Соңғы дерекке сүйенсек, бір 
ғана Шығыс Қазақстан облы-
сында 808 әйел алимент бойынша 
берешек. Сондай-ақ Қарағанды 
облысында – 738, Қостанай об-
лысында – 689, Ақмола облы сын-
да – 450, Алматы облысында – 
392, Жамбыл облысында 350 әйел 
туған баласы алдындағы али-
ментті т:леуі тиіс. Есте болса, 
жуырда ғана Түркістан облысы 
бойынша ҚАЖ департаментіне 
қарасты Жетісай аудандық про-
бация қызметі б:лімінің есебінде 
тұрған Күмісай есімді әйел қа-
мауға алынды. Ащы суға әуес-
тігінің салдарынан шаңырағын 
шайқалтып қана қоймай, алты 
баласының к:зін жәутеңдетіп 
тастап кеткен әйелдің ісі ақтауға 
тұра ма? 

Ал Асыл есімді келіншек ба-
рар жер, басар тауы қалмаған соң 
балаларын әкесінің қарауына 
бергенін айтады. «<з ата-анамның 
жағдайы жақсы деп айта алмай-
мын. <зімнен үлкен әпкелерім де 
ажырасып, балаларымен қайтып 
келді. Соның :зі қарт ата-анам-
ның жүрегіне салмақ салды. Бұ-
рынғы күйеуімнің озбырлығына 
он жыл шыдап келдім. Бас-к:зге 
қарамай жұдырық ала жүгіретін 
күндері үйдегі ата-енем де араша 
түспейтін. Қаршадай үш балам 
анасының әлсіздігіне мойын-
сұнып, қорыққандарынан үндері 
шықпай отыратын. Ол үйден кет-
песем, балаларым мәңгі жетім 
қалатынын білдім. С:йтіп, ажы-
расуға арыз беріп, балаларды 
уақытша әкесіне қалдырдым. 
<зіммен бірге алып кеткім келеді. 
Бірақ оқымаған адамды қандай 
жерге жұмысқа қабылдасын? 
Азын-аулақ табысым күнк:рістен 
артылмайды», – дейді к:з жасына 
ерік берген Асыл. 

Гүлім болса опасыздығы үшін 
бұрынғы күйеуінен ажырасып 
ке тіпті. «Сыртымнан басқа бі-
реуден кездесіп жүріпті. Білген 
күні айқай-шу болып, артынан 
ажырасып тындық. Мені үйден 
қуып жіберді. Баратын жерім 
болмады. Жалдамалы пәтерде екі 
баламен қаңғырып екі ай жүрдім. 
Екі баламен жұмысқа тұру мүмкін 
болмады. Амал жоқ, балаларды 
әкесімен қалдыруға шешім қа-
былдадық. Балаларымның әкесі 
де кешірім сұрап, оралуға к:ндіре 
бастады. <зім бас тарттым. Содан 
кейін ол сотқа жүгініп, балаларға 
алимент т:леуге міндеттеді. Ай-
лығымды балаларымнан жасы ра-
тын ойым жоқ. Ақша түссе бірден 
қыздарыма жіберемін. Бірақ мау-
сымдық жұмыс болған кезде ай-
лық түспей қалады. Ондай кезде 

балаларға алимент т:лемек түгілі 
нанымды әрең тауып жеймін», – 
дейді алматылық Гүлім.

Нұр-Сұлтан қаласы сот орын-
дау шы лары :ңірлік палатасы 
бас ты ғының орынбасары Мәдина 
Жа насаева алимент бойынша бе-
решек әйелдердің жағдайына 
бір жақты баға беруге болмайты-
нын айтады. <йткені балаларын 
тастап кеткен әйелдердің ара сын-
да тұрмыстық зорлық-зомбы лық-
қа ұшырағандар мен баспанасы 
жоқ, тұрақты айлығы болмайтын 
жағдайлар жиі болады екен. 

ЗАҢНАМАҒА �ЗГЕРІС КЕРЕК
Адвокат Алмас Сәлпеков ба-

лаларын жалғыз :зі асырап жүр-
ген әкелерді жиі к:ретінін жет-
кізді. «Алиментті :ндіре алмай 
жүрген кісілер де, заңгерлік кеңес 
сұрап жүгінетін борышкер әкелер 
де бар. К:бісі беріп жатқан ақ-
шасының баласына жаратылмай-
тынын, керек болса баланы :зі 
асы рап алуға ниеттері барын ай-
тып келеді. Аналар болса, бала-
ларға әкелері берген ақшасы 
жет пей жатқанын айтып жылар-
ман күйге түседі. Бірақ :з тәжі-
рибемде алиментін бермей жүрген 
аналардың үстінен шағым айтып 
келгендер болған жоқ», – дейді 
адвокат. Десе де, бала ортақ. 
Сондықтан ата-ана бала үшін 
жауапты. Егер жауапкершіліктен 
жалтаратындар к:п болса, заңды 
қатайту керек. Осылай деген 
адво кат Алмас Сайлаубекұлы: 
«Мысалы, Германияда алиментті 
тікелей борышкерден алмайды. 
@р балаға қанша керек, соны 
мем лекет жәрдемақы түрінде т:-
леп береді. Бірақ балаға берілген 
ақшаны мемлекет борышкерден 
:зі :ндіріп алады. Біздің тәжіри-
беде тұрақты жұмысы бар аза мат-
тардың 1 бала үшін жалақысының 
25 пайызы, екі балаға 33 пайызы, 
үш балаға 50 пайызы б:лінеді. 
К:п жағдайда алимент т:леушілер 
табысын жасырады. Оны дәлелдеу 
:те қиын. Екіншісі, шындығында 
да борышкерлер тұрақты жұмысқа 
орналаса алмайды», – дейді.

Алимент :ндіре алмай жүрген 
аналардың дені ауыса беретін сот 
орындаушыларының әрекетінен 
әбден қажыған. Басында мил-
лион даған қарызы бар борыш-
керлер қағаз бойынша тақыр ке-
дей болғанымен, к:бісі іс жүзінде 
керемет коттеджде тұрып, қымбат 
к:лікті тақымдайды. <йткені сот 
орындаушылары келсе, барлық 
мал-мүлігін туған-туысына ауда-
рып, есепшотындағы еңбек ақы-
сын екі есе кемітіп к:рсету үшін 
есепшілермен ауыз жаласады. 

Қағаздағы к:рсеткішке к:-
бірек сенетін біздің елде алимент 
бойынша борышкерлердің қа-
зынасын тексеруге рұқсат жоқ. 
Есігін ашуға ерінетін, қайтара 
келсе қарғысын жаудыратын бо-
рышқорлардың артынан жү гі-
руден шаршайтын сот орындау-
шылары алимент :ндіріп беруден 
жиі бас тартады. «Қылмыстық 
кодекске» сүйенсек, қарызы 6 ай-
дан асып кетсе алимент т:леу-
шілердің үстінен қылмыстық іс 
қозғалады. Бірақ жұмыссыздықты 
сылтауратып, жалақы к:лемін 
жасырып, жиған-тергенін туы-
сының атына тіркеп қойып тай-
раңдап жүргендердің қарасы 
қалың. 

Айлықтың аздығы, жұмыстың 
жоғы бала алдындағы борыштан 
бас тартуға негіз болмаса керек-ті. 
Біздікі бала үстіндегі жыртық ата-
ананың бетіндегі тыртық екенін 
түсінер күнге жетсек екен деген 
тілек қана.

Ана махаббатын 
алиментке алмастырған

Бала алдында�ы ата-аналы
 парызын «
арыз» деп ��атындарды� саны артыпты. 
�кінішке 
арай, 
азір с�йіп 
осыл�андар арасында д�бірлетіп той жасатып, к�п 
�замай 
ыры
пыша
 болып ажырасып кететіндер к�п. Некені за�ды т�рде б�з�ан 
со� бас
а �йді� т�тінін т�тетуге асы�атындар да баршылы
. Алайда б�рын�ы некедегі 
балаларыны� алдында�ы парызын орындау�а келгенде 
�лы
сызды
 таныта-
тындарды� саны арт
ан. Алимент т�леуге келгенде т�рлі сылтау айтатын әкелер 
�ана емес. �йткені �рпа
 алдында�ы жауапкершіліктен жалтарып ж�ргендерді� 
97%-ы әкелер болса, 
ал�аны аналар екен. 

Жадыра МҮСІЛІМ

Айым БЕКТҰР

Журналистің қазасына 
Бакееваның қатысы бар ма?

Ішкі істер министрлігі журналист &алыбек Атжанны� �ліміне байланысты тексеру 
ж�ргізіп жатыр. Журналист Facebook пара
шасында Айна Бакеева �сын�ан тыныс 
алу жатты�уынан кейін денсаулы�ыны� нашарла�анын жаз�ан болатын.

Мәйітханада шынында бұ рын-
ғыдан к:ліктің де, адамның да 
қарасы к:бейіпті. Бірақ ұзын-
сонар кезек күткендер жоқ. Қақпа 
алдында кезіккен жігіт ағасы :зін 
ауруханадан мәйіт алып келетін 
к:ліктің жүргізушісі екенін айтты. 
«Бұрын мұнда күніне біреу, кей 
күндері ғана қайтыс болған екі 
адам ды алып келсек, қазір он шақ-
тысын әкеліп жүрміз», – деді ол. 

Ал орталық есігінде қаумалап 
тұрған бір топ жан шалғай ауыл-
дан келіпті. Коронавирус індетін 
жұқтырып қайтыс болған туысын 
к:ріп қалмақ. 48 жастағы атпалдай 
азаматынан айырылған жұбайы 
үнсіз ғана к:з жасына ерік берген. 
Мұнда келгендеріне 2 сағаттай 
болыпты. Мұндағылар мүрдені 
жуып, сыртын орап береді екен. 

Іштен шыққан мәйітхана қыз-
меткері «к:руге кіретін ет жақыны 
қайсыңыз?» деп қайтыс болған 
азаматтың жұбайы мен бауырын 
ішке алып кетті. Сәлден соң де-
несі толық оралған мүрде туыс-
тарына тапсырылды. 

Жүздері жабырқаулы, :здері 
қайғыдан қан жұтып тұрған жан-
ды қалай с:зге тартарсыз!? Онсыз 
да қайғы жамылып тұрған жанның 
күйзелісі белгілі ғой. 

Мәйітхананың келесі тере-
зесінде қайтыс болған жан туралы 

анықтама беріледі. Кезек осы 
анықтама берілетін терезеде екен. 
Бір сағатта 7-8 адам анықтама 
алып кетті. Анықтама алу кезе-
гінде тұрған келіншек жуырда осы 
жерден екі жақынының сүйегін 
алғанын айтады. Жуып, орап 
бергені үшін әрқайсысына 20 мың 
теңгеден 40 мың теңге т:ңірегінде 
ақша т:лепті. 

Ал мүрдені алып кететін есікке 
арасы бір сағаттан соң тағы бір 
топ жан жиналып қалды. Бұрын 
мұнда мүрдені 1-2 туысы ғана 
алып кетіп жүрсе, қазір байқа-
ғанымыздай, ковидтен қайтыс 
болғандарды осы жерде толық 
орап, тікелей жерлеу орнына апа-
ратын болғандықтан, к:ріп қалу 
үшін 10-20 шақты туысы жина-
лады екен. Қаралы топ бір-біріне 
к:ңіл айтып, дауыс шығармай 
жылап-сықтап жатты. Жүректі 
шымырлатар к:рініс…

– <ткен аптаға қарағанда қазір 
біршама азайды. Сенбіден бері 
күніне 5-6 адам ғана түсіп жатыр. 
Қазір жағдай тұрақталып қалды 
десе де болады. Біз талап бойынша 
қайтыс болған адамнан сынама 
аламыз. Міндетті түрде аутопсия 
жүр гізіледі. Қайтыс болған жан-
ның туыстары мәйітке аутопсия 
жасалмай берілмейтінін түсінсе 
екен дейміз. Бірақ мүмкін ді гінше 

ұзаққа созбай беріп жі беруге ты-
рысып жатырмыз. Мә селен, таңғы 
8-де келеміз, кешкі сағат 17-ге 
де йін сүйекті келіп тұрған туыста-
рына тапсырамыз. Жақындарын 
ішке кіргізіп, мүр денің бетін ашып 
к:рсетеміз. Туыстары осында 
қош тасады. Мұнда жеткізіліп жат-
қан мүрденің дені коронавирус 
індетін жұқ тырғандар. Анықтама 
беру, сына ма алу барлығы да тегін 
жүргі зіледі», – дейді дәрігер-пато-
ло гоанатом Марат Тоқтасов. Дә рі-
герден «мәйітті жуып бергенде-
ріңіз үшін ақы аласыздар ма?» деп 
сұрағанымызда жуындырып беру 
санитарлық қызметкерлердің та-
рапынан жүргізілетінін, оны :з-
дері келісетінін айтты. 

<кінішке қарай, :ткен апта дан 
саябырсыды дегенмен, мәйіт ха-
нада мүрдені қабылдау бұрын ғы-
дан к:п. Ұзын-сонар кезек бол ма-
са да, мәйітхана алды босап жатқан 
жоқ. Бірі кетіп, бірі келу де. @лемді 
жайлаған індеттен талай жанның 
жан тапсырып жатқаны қалай 
айтсақ та жалған емес. Жас ты да, 
кәріні де қынадай қырып ба рады. 
Мәселен, Шым кент қала сында 
жыл басынан бері 24 960 адам 
ковидті жұқтырған болса, со ның 
610-ы қайтыс бол ған. Ден саулық 
сақтау басқармасы басшы сының 
мәлімдеуінше, соңғы бір тәулікте 
19 жан бақилық болған. Ал Түр-
кістан облысында тамыз айы ның 
басынан бері пнев мо ния дан 10, 
ковидтен 5 адам к:з жұмыпты. 

Назгүл НАЗАРБЕК,
Шымкент қаласы

Шымкенттегі 
мәйітханада кезек көп

«Шымкентте коронавирустан 
айтыс бол�андар 
саны к�ннен-к�нге к�бейіп, мәйітхана�а бір к�нде 30-35 
адамны� м�рдесі т�сіп жатыр» деген хабарды естіген 
со�, біз де Шымкент 
аласында орналас
ан Т�ркістан 
облысты
 патологоанатомиялы
 бюро�а бар�анбыз. 
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АЙМАҚAI  YNQQ

17 НАУҚАС АУЫР ХАЛДЕ ЖАТЫР
– Біздің №1 аурухана 5 ақпаннан бастап 

коронавируспен ауырғандарды қабылдайтын 
инфекциялық госпиталь ретінде қайта құрыл-
ды. Мұнда 250 т#сек-орын бар. Қазір науқастар-
дың саны #суіне байланысты қосымша 15 т# сек 
дайындауымызға тура келді. Бұл аурухана – 
бірінші дәрежелі стационар. Октябрь ауданы-
мен бірге Бұқар жырау мен Қарқаралы ауда-
нына қызмет к#рсетеміз. Науқастардың бәрі 
ковидпен ауырғандар. КТ-дан #ткіземіз. ПТР-
тест алып, барлық тек серісті жүргіземіз. Біздің 
стационарда олар барлық емді алып, жазылып 
шығады, – дейді №1 аурухана директорының 
орынбасары Дмитрий Матюшко.

Стационарда арнайы жабдықталған жан-
сақтау б#лімі бар, онда ауыр халдегі 17 науқас 
жатыр. К#бінің #кпесі 90 пайызға дейін қа-
бынған. Сонымен қатар жүрек, қант диа бе-
тімен ауыратындар да осында. Аяғы ауыр 
әйел дер мен бала туғаннан кейін дертке шал-
дыққандар да бар. Олардың бәрі осы ковидтің 
симптомымен түскендер. Арасында гемодиа-
лиз алатын екі адам да бар екен.

– Ауыр халде жатқандардың арасында 
вакцина алғандар жоқ. Орташа деңгейде 
ауырғандардың арасында бар. Бізде қазір 265 
науқас емделіп жатыр. Оның 11 пайызы вак-
цина алғандар. Бұл инфекция жұқтырған-
дардың 4 пайызы ғана. ?здеріңіз к#ріп отыр-
ғандай, 96 пайызы вакцина алмағандар. @леу-
меттік желіде білгішсініп, елге ақыл айтқыш, 
науқастарды емдеп к#рмеген, қалай емдеу 
керегін де білмейтін, медициналық білімі жоқ 
блогер, заңгер тағы да басқа мамандық иелері 
қаптап кетті. Сонымен қоймай, #здері құ-
растырып, вакцинаға қарсы ойын жазып жа-
тыр. Оған қарапайым халық сенеді. Олардың 
жазғандарының бәрі қате. Мысалы, антивак-
сердің бірі «қалада вирус алғаннан кейін сонша 
адам #лді» немесе «бір неше адам екпеден кейін 
ауырып қалыпты» деген қауесет таратады. 
Осыдан барып жасы ұлғайған кісілер, жастар 
да осы с#зге иланады. Сенгеннен кейін халық 
арасында #сек та райды. Негізінде, нақты 
ақпаратты тек білікті мамандар айтуы керек. 
Және де халық осы мамандардың айтқанына 
құлақ асуы тиіс.

«ҮЙДЕ Б�РІМІЗ «ВАКЦИНА АЛДЫ»
ДЕГЕН ПАСПОРТ САТЫП АЛДЫҚ»
Жақында «вакцина алды» деген жалған 

паспортпен келген екі емделушіні әшкереледік. 
Олар #здерін алдағанымен қоймай, басқаларға 

да қауіп т#ндіреді емес пе? Сонымен бірге бір 
отбасы «үйде бәріміз «вакцина алды» деген 
паспорт сатып алдық» деп ашығын айтты. 
?йткені ем алуға келгенде #тірік бәрібір 
анықталады. Тексеріп к#ргенде вакцина алған 
деген тіркеу Қарағанды облысында емес, басқа 
облыста болып шықты. «?тіріктің құйрығы 
бір-ақ тұтам» деген осы болса керек.

Ауруханадағы дәрігер, медбике, санитар-
лардың бәрі де осы науқастармен тығыз жұмыс 
істейді. Иә, мұнда қазір 200-дей адам еңбек 
етеді. Олардың 90 пайызы вакцина алды. 
Қалғандары медқарсылымы барлар. Осы уақыт 
ішінде дәрігерлер арасында тек 2 адам ауырып 
қалды. @рине, олардың бұл вирусты қай жерде 
жұқтырғаны белгісіз. Оны ешкім дәлелдей де 
алмайды. Бұл жерде айтайын дегенім, екі қыз-
меткер де вакцина алмаған, – дейді Дмитрий 
Матюшко.

Біздің бұқаралық ақпарат құралдарының 
#кілі екенімізді білген науқастар #з жанай-
қайын: «Елдің бәрі сенбейді. Коронавирус бар. 
Жеткізіңіздерші. @зірге шетелге шығып де-
малуды, той-томалақ #ткізуді, халық к#п жи-
налған жерге баруды қоя тұрсыншы. Вакцина 
алып, #зіңізді ғана емес, жаныңыздағыларды 
да сақтаңызшы» деп жеткізуге тырысты.

Айкен ЦАЙ:
«�ЛІП ҚАЛА 

ЖАЗДАДЫМ...»
– Жасым 58-де. Мұнда 

жатқаныма 25 күн болды. 
21 шілдеде түстім. Жедел 
жәрдеммен алып келді. 
Ба сында қарағанда #кпе-
нің қарайғаны 25 пайыз 
болса, кейін 95 пайызға 

дейін жетті. Күні-түні жанымнан кетпей, зыр 
жүгірген дәрігерлердің арқасында тірі қал-
дым. Қазір жақсымын. Дәрігерлер #мірімді 
сақтап қалды. ?те қатты ауру бұл. Той дегенді 
ұмытыңыздаршы. Вакцина алыңыздар. 
Міне, соны білмей, білсек те, түсінгіміз кел-
мей, т# секке таңылдық. ?ліп, тірілдім десем 
де бо лады. Ақ халатты абзал жандар болмаса 
не болар еді деп ойлаймын. Қатты қорықтым. 
@лі күнге дейін #з-#зіме келе алар емеспін. 
Дә рі герлерге рақмет. Бір ажалдан алып 
қалды. Вак цинаға сенбеген жанның бірі 
едім. Енді шыққаннан кейін үш айдан соң 
бірден вак цина аламын. Сіздер де вакцина 
алыңыздаршы. Бала-шағаларыңызды сақ-
таңыздаршы. 

Жұмабек САДЫҚОВ: 
«АУА ЖЕТПЕЙ 

ҚИНАЛЫП 
ҚАЛА БЕРЕМІН...»
– Ковидтің тырнағына 

ілінгеніме үш-т#рт күн 
болды. Суықтан деп жа-
тыр. Дене қызуым түспей 
қойды. Бір ысып, бір то-
ңып жатырмын. Арнайы 

аппаратпен дем аламын әзірге. Ауа жетпей 
қиналып қала беремін. ?з басым бұл аурудың 
барына сендім. @р адам #зін сақтауы керек. 
Қазір к#бі к#п адам шақырып, той тойлап жүр. 
@рине, тойсыз болмайды. Мереке де керек. 
Бірақ рұқсат етілген талаппен жүрсек керек. 
Вакцина алған жоқпын. Дегенмен дәрігерлер 
рұқсат берген уақытта екпе аламын.

Татьяна МЯЛЕНКО: 
«НЕМЕРЕМЕ 
РИЗАМЫН...»

– Мұнда 2 тамызда түс-
тім. Дене қызуым он күн 
бо йы түспей қойды. Жа-
сым 68-де. Ауру бастал ған-
да ауа жетпей, дем ала ал-
май қиналдым. ?те қор қы-
нышты. Басқаның ба сына 

бермесін. Жансақтау б#лімінде жатқан жоқпын. 
Бірақ алтыншы күні #мірмен қош тастым деп 
ойладым. ?йткені #те ауыр жағдай болды. Тұн-
шығып #ліп қала жаздадым. Оттегі жаным да, 
соның және дәрігерлердің арқасында аман 
қал дым. Барлық медицина қызметкеріне айтар 
ал ғысым шексіз. Мен немереме ризамын. Вак-
ци на басталған бетте екпе алды. Туған-туыс-
тардың бәрін желкелегендей болып вакцина 
салдыртты. Соның арқасында жа нымдағылар 
ауырған жоқ. Үйдегілердің ішінде мен ғана қант 
диабеті болып вакцина алмаған едім. Енді #кі-
ніп отырмын. Мұндай қор қынышты к#ргенше 
екпе ала беруім керек еді. Осы жерден жазылып 
шыққан соң вакцина аламын. Басқаларды да 
екпеге шақырамын. Ауруханада жатып таныс-
тарымның бәріне телефон шалдым. Герма ния-
дағы туыстарыма да «вакцина салыңдар, бұл – 
ойнайтын ауру емес» деп к#ргенімді айттым.

Валантина КУЗЬМИНА: 
«ЖОЛДАМАМЕН 

БАРАМЫН ДЕП ОПЫҚ 
ЖЕДІМ»

– ?зім мүгедекпін. Бу-
рабай демалыс орнына 
жолдама берді, мен бар-
дым. Сол жерде ауырып 
қалдым. 2 тамызда сұлқ 
құ ладым. Үйде үш күн 

жат тым. Дене қызуым к#теріліп, жағдайым 
ауыр лап кетті. Осында жедел жәрдем алып 
келді. Дәрігерлер жанымды сақтап қалды. 
Карантин уақытында адамдар к#п жүретін 
жерлерді жауып тастаса деймін. ?йткені сол 
мен барған Бурабайға бүкіл елден халық 
ағылып келіп жатыр. Дұрыс та шығар, жаз 
уақыты. Бірақ ешқандай санитарлық талап 
сақталмайды. Жер-жерде қоқыс, адамдардың 
бірінде бетперде жоқ. Асханаларда 250-300 
адам тамақ ішеді, арақашықтық сақталмайды. 
Осыдан кейін ковидті жеңеміз деп қалай 
айтамыз? Той тойлауды, мерекелеуді қоя тұ-
руы мыз керек. Аман болып, осы пандемияны 
жеңсек, әлі тойлайтын күндер туады ғой. @йт-
песе, бұл пәлекеттің қайдан келіп жабысаты-
нын ешкім білмейді. Ауырмаңыздар, сақта ны-
ңыздар, вакцина алыңыздар дегім келеді. 

�дебиет БЕЛГІБАЙҰЛЫ,
Қарағанды облысы

Сатып алуды ұйымдастырушы: Түркістан 
қаласы Б.Саттарханов даңғылы № 29 мекенжайда 
орналасқан Қ.А.Ясауи атындағы Халықаралық 
қазақ-түрік университеті. (Университет) Телефон: 
+7(7253) 36-36-36, +7(7253) 36-36-62.

Сатып алудың әдісі: Университеттің «Сатып алу 
және сату» Регламентінің 23-бабының F тар-
мағына сәйкес, конкурс негізінде «Университетке 
қарасты №3 оқу ғимаратының сыртқы қасбет-
теріндегі витраж терезелерінің сынған шынылары 
мен стеклопакеттерін және жарамсыз алюминий 
есіктерін ауыстыру бойынша ағымдағы ж#ндеу 
жұмыстарын» сатып алу. 

Сатып алудың нысаны болып табылатын 
жұмыстың басталу және аяқталу мерзімі: тараптар 
келісімшартқа қол қойған күннен бастап әлеуетті 
#нім беруші сметалық құжаттамаға сәйкес 
жұмысты бітіруі тиіс.

Сатып алуға қатысу шарттары: Сатып алуға 
қатысуға университеттің «Сатып алу және сату» 
Регламентінің 10-бабына сай баға ұсыныстарымен 
бірге т#мендегі құжаттарды ұсынуларыңызды 
сұраймыз:

1. @леуетті #нім берушінің қаржылық жағдайы 
туралы банктен алған анықтамасы;

2. Сатып алу нысаны болып табылатын тауарды 
жеткізу саласындағы тәжірибесін растайтын 
құжаттары;

3. @леуетті #нім берушінің заң талаптарына 
сәйкес тиісті құзыретті органдарға тіркелуі туралы 
анықтама;

4. @леуетті #нім беруші тауардың сапа сәйкес-
тігін тексеру мақсатында олардың үлгілерін, ка-
талогтерін немесе суреттерін #ткізуге тиіс.

5.  @леуетті #нім беруші ҚҚС т#леуші болса, 
сатып алынатын тауарлар бойынша ұсынған баға 
ұсынысының ішінде ҚҚС қарастыру керек.

6. Конкурсқа қатысуға және шарттық кепілдік 
ретінде конкурсқа жарияланған жалпы сомасының 
кем дегенде 5 пайызы (%) м#лшерінде мына есеп-
шотқа аударылуы талап етіледі: Қ.А.Ясауи атын-
дағы ХҚТУ мекемесі, БСН-990440008043, БСК-
HSBKKZKX, ЖСК-KZ436010291000010707, 
Кбе-16, «Қазақстан Халық Банкі» АҚ немесе 
банк тік кепілдік берілуге рұқсат.

7. Сатып алынатын тауарға кепілдік мерзімі 12 
ай болу міндетті.

Сатып алынатын «Қ.А.Ясауи атындағы ХҚТУ-
на қарасты «Университетке қарасты №3 оқу 
ғимаратының сыртқы қасбеттеріндегі витраж те-
резелерінің сынған шынылары мен стеклопа кет-
терін және жарамсыз алюминий есіктерін ауыс-
тыру бойынша ағымдағы ж#ндеу жұмыстарын 
бо йынша қажетті құжаттар тізімі мен келісімшарт 
үлгісін Түркістан қаласы Б.Саттарханов даңғылы 
№29В мекенжайда орналасқан Қ.А.Ясауи атын-
дағы Халықаралық қазақ-түрік университеті, Рек-
торат ғимараты, №203 кабинеттен алуға болады.

Комиссия отырысы болатын күні және уақыты: 
25.08.2021 (15.00).

Сатып алуға Gтінімді Gткізу орны және уақыты:
Сатып алуға қатысуға баға ұсыныстары арнайы 

конвертке салынып, м#р басылып, хабарландыру 
жарияланған уақыттан бастап 7 күнтізбелік күн 
ішінде Түркістан қаласы Б.Саттарханов даңғылы 
№29В мекенжайда орналасқан Қ.А.Ясауи атын-
дағы Халықаралық қазақ-түрік университеті, 
Ректорат ғимараты, № 203 кабинетте қабылданады.

Сатып алуды ұйымдастырушы: Түркістан 

қаласы Б.Саттарханов даңғылы № 29 мекенжайда 

орналасқан Қ.А.Ясауи атындағы Халықаралық 

қазақ-түрік университеті. (Университет) Телефон: 

+7(7253) 36-36-36, +7(7253) 36-36-62.

Сатып алудың әдісі: Университеттің «Сатып алу 

және сату» Регламентінің 23-бабының F тармағына 

сәйкес, конкурс негізінде Қ.А.Ясауи атындағы 

ХҚТУ-на қарасты Кентау институтының №3 

жатақхана ғимараттарының шатырына ағымдағы 

ж#ндеу жұмыстарын жүргізуді сатып алу.

Сатып алудың нысаны болып табылатын 

жұмыстың басталу және аяқталу мерзімі: тараптар 

келісімшартқа қол қойған күннен бастап әлеуетті 

#нім беруші сметалық құжаттамаға сәйкес 

жұмысты бітіруі тиіс.

Сатып алуға қатысу шарттары: Сатып алуға 

қатысуға университеттің «Сатып алу және сату» 

Регламентінің 10-бабына сай баға ұсыныстарымен 

бірге т#мендегі құжаттарды ұсынуларыңызды 

сұраймыз:

1. @леуетті #нім берушінің қаржылық жағдайы 

туралы банктен алған анықтамасы;

2. Сатып алу нысаны болып табылатын тауарды 

жеткізу саласындағы тәжірибесін растайтын 

құжаттары;

3. @леуетті #нім берушінің заң талаптарына 

сәйкес тиісті құзыретті органдарға тіркелуі туралы 

анықтама;

4. @леуетті #нім беруші тауардың сапа 

сәйкестігін тексеру мақсатында олардың үлгілерін, 

каталогтерін немесе суреттерін #ткізуге тиіс.

5.  @леуетті #нім беруші ҚҚС т#леуші болса, 

сатып алынатын тауарлар бойынша ұсынған баға 

ұсынысының ішінде ҚҚС қарастыру керек.

6. Конкурсқа қатысуға және шарттық кепілдік 

ретінде конкурсқа жарияланған жалпы сомасының 

кем дегенде 5 пайызы (%) м#лшерінде мына есеп-

шотқа аударылуы талап етіледі: Қ.А.Ясауи 

атындағы ХҚТУ мекемесі, БСН-990440008043, 

БСК-HSBKKZKX, ЖСК-KZ436010291000010707, 

Кбе-16, «Қазақстан Халық Банкі» АҚ немесе 

банктік кепілдік берілуге рұқсат.

7. Сатып алынатын тауарға кепілдік мерзімі 12 

ай болу міндетті.

Сатып алынатын «Қ.А.Ясауи атындағы ХҚТУ-

на қарасты Кентау институтының №3 жатақхана 

ғимараттарының шатырына ағымдағы ж#ндеу 

жұмыстарын жүргізуді сатып алу» бойынша 

қажетті құжаттар тізімі мен келісімшарт үлгісін 

Түркістан қаласы Б.Саттарханов даңғылы №29В 

мекенжайда орналасқан Қ.А.Ясауи атындағы 

Халықаралық қазақ-түрік университеті, Ректорат 

ғимараты, № 203 кабинеттен алуға болады.

Комиссия отырысы болатын күні және уақыты: 

25.08.2021 (15.00).

Сатып алуға Gтінімді Gткізу орны және уақыты:

Сатып алуға қатысуға баға ұсыныстары арнайы 

конвертке салынып, м#р басылып, хабарландыру 

жарияланған уақыттан бастап 7 күнтізбелік күн 

ішінде Түркістан қаласы Б.Саттарханов даңғылы 

№29В мекенжайда орналасқан Қ.А.Ясауи атын-

дағы Халықаралық қазақ-түрік университеті, Рек-

торат ғимараты, № 203 кабинетте қабылданады.

ХАБАРЛАНДЫРУ ХАБАРЛАНДЫРУ

ЖАЛҒАН «ПАСПОРТ» ЖАРҒА ЖЫҒАР
немесе ауырғандар саны азаяр емес

�ара�анды облысы әлі к�нге дейін «�ызыл айма�та». Ауыр�андар саны 
азаяр емес. Арнайы ��рыл�ан ауруханалар лы� толы. Біз бар�ан �ара�анды 
�аласында�ы №1 ауруханада да нау�астарды� саны арт�ан.

«БАҒАНЫ БАРЫНША ҰСТАП 
ТҰРМЫЗ»

Компания басшысының ай-
туынша, Энергетика министрлігі 
жүргізген саясат газ бағасының 
бірден қымбаттауына жол ашпақ. 

Бүгінде сұйытылған газ дың 
бағасы Ақмола облысында 61 
тең геден саты лып жатыр. Бұл – 
еліміз бойынша ең т#менгі ба ға-
лардың бірі. Ал к#ршілес об лыс-
тарда баға 85 теңгеге дейін к#-
теріліп кеткен. Кейбір кәсіп кер-
лер дің айтуынша, Энергетика 
ми нистрлігі Қазақ станның ішкі 
нарығында газды к#терме баға мен 
сатудың жаңа формасын жә не 
облыстар ара сын да халық тың 
қажеттілігіне газды тарату дың 
жаңа моделін ойлап тауыпты.
Бағаны #сіруге осы тәсіл ықпал 
етуі мүмкін деседі. 

«Қазір оң түс тік тегі үш облыс 
және рес пуб ли ка лық маңызы бар 
Алматы және Шым кент қалалары 
оңтүстік аймаққа, үш облыс 
шығыс, екі облыс батыс және т#рт 
облыс пен Нұр-Сұлтан қаласы 
солтүстік #ңір болып біріктірілді. 
Яғни, енді әрбір об лысқа жекелей 
берілуі тиіс сұ йы тылған газды ми-
 нистрлік бір неше #ңірге бір 
к#леммен жі беруге к#шті. Мә се-
лен, «солтүстік #ңірге» кіргізілген 
кез келген облыс теріскейдегі 
об лыстар мен елдің орталық б#-
лігіне арналған сұйылтылған газ-
ды бір #зі сатып алуы мүмкін. Бұл 
газдың тап шылығын туғы зып, 
оның баға сының #суіне ық пал 
етпей ме? Министрлік бә секе лес-
тік болуы керек дейді. Ал бәсеке-
лес тік қа жет болса, бұл #ңірлер 
қандай принциппен құрылды? 
Бірікті рілген бір #ңірде бес облыс 
болса, біреуінде екі об лыс қана! 
Сондай-ақ Қазақ стан ның бес 
облысында бәсе ке лес тікке жағдай 
туғызса, қалған екі облыс неге 
жеке қала ды? Неге Маңғыстау 
об лысы мен Ақт#бе об лыстары 
ешқандай #ңір  ге кір мей жекелей 
қалған?», – дейді К#к шетау қа ла-
сындағы «К#к шетау Транс Газ» 
жауап кер шілігі шек теулі серік тес-
тігінің дирек торы Батыр @шіров. 

Ақмолалық газ компаниясы 
басшылығының мәліметінше, 
ал дағы қыркүйекте газ бағасы 
бір ден күрт к#терілуі мүмкін. 
?йт кені министрлік жасанды газ 
тап шылығын тудырған-мыс. 

«Энергетика саласында он-
даған жылдан бері қызмет ат -
қарып келемін. Газдың шыға ры-
ла тын бағасы #те т#мен. Пре зи-
дент монополиялардың бол мауы 
қа жет екенін ескерткен. Ми-
нистр лікке мұның қателік екенін, 
ха лықтың қалтасын қағатынын 
ай тып, ескерттім. Біз бағаны ба-
рынша ұстап тұр мыз. Бірақ бізге 
жасанды түрде ба ғаны к#теруге 
мәжбүрлік туын датып отыр. Мұ-
ны министрлікке батыл түрде 
айттым», – дейді Батыр @шіров. 

МИНИСТРЛІКТІҢ 
У�ЖІ БАСҚА

Бұл мәселе бойынша Энер ге-
тика министрлігінен рес ми пікір 
сұра дық. Министрлік т# мен де-
гідей жауап ұсынды. 

«Энергетика министрлігі ай 
сайынғы негізде сұйытылған 
мұ най газын жеткізу жоспары 
шең берінде Ақмола облысының 
ішкі нарығы үшін шамамен 8 800 
тон на б#леді. Аталған к#лем сұ-
йытыл ған мұнай газын к#терме 
және б#л шек саудада #ткізумен 
ай на лы са тын 15 компания ара-
сында б# ліне ді. Ақмола облы-
сындағы ЖШС бірінің #кілдері 
департа ментке #з компаниялары 
үшін жет кізу жоспарының шең-
берінде б# лінетін сұйытылған 
мұнай га зының к#лемін ұлғайту 
туралы #тініш жасады. Алайда 
бос к#лем нің болмауынан және 
жеткізу жоспарын қалыптастыру 
қағида ларының талаптарына 
сәйкес келмегендіктен, осы 
компа нияға к#лемді ұлғайтудан 
бас тартты. Мемлекеттік орган 
мен биз нес #кілдері арасында 
к о н с  т р у к  т и в т і  с ұ х б а т т ы ң 
орнына атал ған ЖШС #кілдері 
министр лік #кілдерінің атына 
негізсіз с#здер айтып, тіл тигізе 
бастады. Ұзақ уақыт бойы де-
партамент #кілдері аталған 
ЖШС #кілде рінен іс керлік 
қарым-қатынас тың әдебі мен 
тәр  т іб ін  сақтауды #т інген 
болатын, бірақ олар #тінішке 
құлақ аспады. На рық тың басқа 
қатысушы лары мен конс трук-
тивті сұхбат жүргізу мүмкін бол-
ма ға н дықтан, бірнеше рет #тін-
геннен кейін аталған ЖШС 
#кіл дері жұмыс чатынан #ші ріл-
ді», – дейді Энергетика ми-
нистр  лігінің #кілі. 

Министрліктің мәліметінше, 
бұған дейін ведомствоға сұйы-
тылған мұнай газы және макро-
на рықты дамыту ж#нінде Бәсеке-
лестікті қорғау және дамыту 
агент  тігінің Ұлттық жобасы ке-
лісуге келіп түскен. С#йтіп, мак-
ронарық шеңберінде жеткізу ші-
лер айналымын және #зге қаты-
сушыларды ұлғайту есебінен 
сұйытылған мұнай газын сатып 
алу бойынша бәсекелестікті да-
мыту және субъектілерге мүм-
кіндікті кеңейту к#зделіпті. С#з 
басында айтылған шаралар сол 
үшін жасалса керек. Ал кейбір 
ком пания бұл саясатқа келіспей 
отыр. Сол себепті «газ бағасы 
қым баттайды» деген қорытын ды-
ға келген сыңайлы. @рі «қо рық-
қан бұрын жұдырық тайдының» 
ке рін істеп халықты елеңдетіп 
қою ды к#здей ме деп қалдық. 
Де генмен Ақмоладағы газдың 
ба ғасы қалай боларын қыр күйек-
те к#реміз. @зірге тыныш. 

Абзал АЛПЫСБАЙҰЛЫ, 
Ақмола облысы

!леуметтік желілерде «А�мола облысында т�рмысты� және 
автогаз ба�асы к�рт $суі м�мкін екен» деген ә�гіме жел  дей есті. 
С�йылтыл�ан газды� ��ны бірден шары�тап ке туі м�мкін. 
!леуметтік желілерде осылай мәлімдеме та ратып, �о�амда 
резонанс ту�ыз�ан «К$кшетау Транс Газ» ком паниясы газ ба �а-
сыны� к$терілуіне Энергетика ми нистрлігіні� ж�ргізген саясаты 
ы� пал ететінін ал�а тартты. 

Ақмолада газ бағасы 
көтеріле ме?
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Сметов 
мәлімдеме жасады

�лтты� Олимпиадалы� комитетті� хабарлауынша, Ел-
дос Сметов спортты� мансабына �атысты мәлімдеме 
жаса�ан. Дзюдодан #аза�стан командасыны� $здігі, Рио 
және Токио Олимпиадаларыны� ж$лдегері Елдос Сметов 
$лкен спортта�ы жоспарын айтты. 

#аза�стан теннис феде-
рациясы кәсіби теннисшілер 
�ауымдасты�ы (ATP) жа�ар-
тыл�ан рейтингті жария-
ла�анын хабарлады. 

Аталған федерация мәлім-
дегендей, отандық теннисшілер 
әлемдік рейтингте жоғарылады. 
Қазақстанның бірінші ракеткасы 
Александр Бублик 39-дан 38-ге, 

Михаил Кукушкин 131-ден 
129-орынға жылжыса, Дмитрий 
Попко 181-ден 176-ға к(терілді. 

Ал жұптық сында  теннис-
шілер (з орындарын сақтап 
қалды. Қазір Андрей Голубев 
36-сатыда, А.Бублик 49-сатыда, 
Александр Недовесов 84-сатыда 
тұр. 

           А.ЖОЛДАС

Теннисшілер әлемдік 
рейтингте жоғарылады

«Егер спортты одан әрі жал-
ғастырып, 2024 жылғы Париж 
Олимпиадасына қатысатын бол-
сам, міндетті түрде 66 келіге 
ауы самын. Бұл туралы елге орал-
ған бойда айтқан едім. Бәрі де 
жарақатыма байланысты болып 
тұр.

Егер денсаулығым жарап, 
жара қаттарым мазаламаса, мін-

детті түрде күресемін. <йткені 
күрес менің (мірім. Мен спорт-
тан ләззат аламын. Туымызды 
желбірету үшін жұмыс істеймін. 

Олимпиада аяқталды, жара-
қаттарымды емдеймін. Бәрі де 
жақын арада белгілі болады», – 
деді Сметов. 

           
      А.АЙДАРҚЫЗЫ

Павлодарлы� студенттер 
таспалайтын сериал универ-
ситет �абыр�асында�ы 2мірге 
арнал�ан ал�аш�ы сериал 
болма�.

 Жобаның ерекшелігі сол, 
шығармашылық жұмыспен тек 
студенттер айналысады. Сценарий 
авторлары, әртістер, режиссерлер 
мен операторлардың бәрі – жастар. 
Қыз-жігіттер шығармашылық 
процеске кіріспек бұрын кастинг 
жариялап, 50-ден астам студенттің 
(тінішін қарастырған. Нәти-
жесінде, 15 кандидат таңдалды. 

«Сериал түсіру идеясы (ткен 
жылдың күзінде пайда болды. 
Бұған дейін Павлодарда «Аудан-
дағы махаббат»,  «Бауырлар» 
сияқты бірнеше шағын инста-
сериал түсірілді. Содан болар 
шабыттанып кеттім. Неге бізге де 
түсірмеске деп ойладым. Бастама 
к(теріп, қатарластарымның қол-
дауына ие болдым», –  дейді инста-
сериал режиссері Дәурен Шәріпов.

Қазір студенттер  сериалдың 
сценарийін оқып жатыр. Ес керер-

лігі, сценарийді студенттер (здері 
жарты жыл бойы жазған. Ал кейіп-
керлерді іріктеумен Жүсіпбек 
Аймауытов атындағы қазақ музы-
калы драма театрының кәсіби ма-
мандары айналысқан. Басты р(л-
дерді жергілікті университеттің 
сту денттері сомдайды. Басты р(л 
болашақ заңгер Bлішер Т(леу-

баевқа бұйырған. <зі «Жайдарман» 
ойыншысы болғандықтан, ондаған 
студенттің ішінен үздік атанған 
екен. 

«Мамырда кастинг болды. Сол 
кастингтен (ттім. 30-дай студент 
болды. Басты р(лді берді. <зім 
КВН ойнап жүрдім. Сол КВН 
арқылы кішкене тәжірибем бар. 

Жатақханадағы тірлік, дәрісхана-
дағы сабақтар мен алғашқы махаб-
бат. Жаңа туынды студенттік 
(мірдің қызығы мен шыжығын 
к(рсетуді мақсат етеді. Идеяны 
жүзеге асыруға бір тиын да жұмсал-
маған. Bртістер жүктелген міндетті 
тегін орындауға келіскен. Түсі-
рілім нің барлық жұмысын жалын-
ды жастар (здері атқарып шыға-
ды», – дейді студент Bлішер 
Т(леубаев. 

Ал студенттік қозғалыстың 
белсендісі Ажар Аманжолованың 
айтуынша, сериалды түсіруде 
кәсіби бейнекамералар қолданыл-
майды. Олар қарапайым ұялы 
телефонға түсіреді. Кейінгі кезде 
инста-сериалдарды түсіру қарқын 
алған. Павлодарлық студенттер де 
заман к(шінен қалыспай, шағын 
туынды жасағысы келген. Бей не-
материалдың сапасы жаман емес. 
Bлеуметтік желілерге арналған 
туынды тоғыз серияға шақталған. 
Сериалдың премьерасы тамыз 
айының соңында (тпек.

 Айбике ЖАНАСЫЛ

Студенттер шағын 
сериал түсіре бастады

Антальяны� әуежайында 
т2л�5жатсыз �алып �ой�ан 
15 жаста�ы отандасымыз 16 
та мыз к$ні  елге оралды. 
Жа� дайды� мән-жайын 
БА#-�а анасы хабарла�ан.

Асыл Несіпбаеваның 15 жас-
тағы қызы Антальяда т(лқұжат-
сыз  қалып қойған.  Оның 
айтуын ша, бұл баланың жанына 
сенімді (кіл болып барған кісінің 
кінәсі. Қазір кәмелетке толмаған 
баланы б(тен елде қалдырып 
кеткен сенімді (кіліне қатысты 
қылмыстық іс қозғалған. 

«Қызым Қазақстанға жетті. 
Бізге Сыртқы істер министрлігі 
к(мек к(рсетті. Ол туристермен 
бірге қонақүйде болды.  Ми-
нистр  лік (кілдері қызымды 
ұшақ тың бортына дейін апарып, 

мінгізді. Осы орайда олар балам-
ның кіммен, қашан және қалай 
бара тынын тыңғылықты нақ-
тылап берді», – деді А.Несіп-
баева. Оның с(зіне қараған да, 
консулдық баланың елімізге 
сапарлауы үшін анықтама 
берген. Осы құжапент ол Қазақ-
станға  келген. 

Белгілі болғандай, жақында 
15 жастағы қазақстандық қызды 
сенімді (кілі Түркиядағы Ан-
талья  ның әуежайында қалдырып 
кеткені туралы ақпарат тараған. 
Дерекк(зге қарағанда аталған 
сенімді (кіл қыздың әкесімен 
азаматтық некеде тұрады. Олар 
Түркиядан Қазақстанға аттанар 
алдында жеткіншектің т(л-
құжаты жоғалғаны анықталған.

Айбике ЖАНАСЫЛ

Шетелде төлқұжатсыз қалған 
қыз елге оралды

#аза� журналистикасы 
та�ы да �ара жамылды. Спорт 
жур налистикасында айры�ша 
орны бар азамат, белгілі спорт 
комментаторы Амангелді 
Сейіт хан 2мірден озды. 

2000 жылдары «Хабар» арнасы 
Bлем чемпионаттары мен дүбірлі 
додаларды тікелей эфир арқылы 
к(рсете бастағанда, к(рермен осы 
есіммен етене танысқан еді. Ол 
әрдайым «Жеңісті  күндерде 
жолық қанша» деп қоштасатын.  
Осылайша, аяқталатын репор-
таждары байрақты бәсекелерді 
қалт жібермейтін қауымның 
жүрегінде мәңгі сақталады. Талай 
жеңісті бағындырған белесті 
сүйіншілеп еді. Футболдан Bлем 
чемпионатын қазақ тілінде жүр-
гізген тұңғыш комментатор да (зі 
болатын. 

– Франция жеріндегі әлем 
бірін шілігі әлі есте. Ол кезде ин-
тернет деген жоқ. Ақпарат ала 
алмайсың, матч басталар алдында 
командалардың жаттығуын к(р-
сетеді, алаңға кімдер шығатынын 
сол кезде білеміз. Диас ағам да 
футболшы болған, ойыншыларды 
жете таниды. Ақылдасып отырып, 
негізгі құрамға кімдердің шы-
ғатынын болжайтынбыз. Арна 
бас шысы сенім артқан соң қазақ 
тілі жарысқа қосылғанын түсініп, 
ш а р у а ғ а  ж ау а п к е р ш і л і к п е н 
қарадық, – деген естелік те айтып 
еді осы тарихи сәт туралы. Оны 

талай қазақ баласы телміре тыңдап, 
теңеулеріне тамсанатын, ала допқа 
қызығып, арманын қанат тан-
дыратын. 

Bсіресе, Сидней Олимпиада-
сындағы қуанышты хабарды, Бек-
зат Саттархановтың алтын медалін 
сүйіншілеген сәті жұрттың жады-
нан (шпейтіні анық. Арнаның  
жаңалықтарын  орта жолдан шорт 
кескізіп,  қазақ баласының чем-
пион болғанын сүйіншілегені бар. 

Ол спорт журналистикасына 
(зіндік қолтаңбасын қалдырған 
тұлға. Bсіресе, спорт коммен та-
торы ретінде айырықша танылды. 
Дәлірек айтқанда,  спорт бәсеке-
лері нен  берілетін тікелей эфир-
лер ді қазақ тілінде жүргізуімен, 

айрық ша с(з саптауымен елдің 
қошеметіне б(ленген-ді. Тіпті, 
талай теңеулер мен  с(з тіркестері 
Амангелді Сейітханның  репор-
таждары, тікелей эфирлері арқылы  
елдің с(здік қорына еніп кеткен-
ді.

2002 жылғы Солт-Лейк-Сити-
дегі қысқы Олимпиаданы «Хабар» 
арнасының эфирінде қазақша 
жүргізді. Таңсық спорт түрлерімен 
бұқараны таныс қылды. 

Оның ақындығы да бар еді.  
Айтыс аламанында суырып салма 
ақындығымен к(зге түскен-ді. 
Қалың к(рермен іздеп отыратын, 
үлкенге ізетті іні, кішіге арқалы аға 
бола білген біртуар тұлға к(зінің 
тірісінде-ақ аңыз адам еді. Енді 

мәңгілік аңыз, сағынышқа  айна-
лып кетті.

Амангелді Сейітхан 1969 жылы 
11 мамырда Шығыс Қазақстан 
облысы Мақаншы ауданында 
дүниеге келген. 

Еңбек жолын 1991 жылы 
«Спорт»  газет інде  бастады. 
«Қазақстан» ТРК-ның «Тұғыр» 
бағдарламасының авторы және 
жүргізушісі, спорт б(лімі бас 
редакторының орынбасары, 
«Құмсағат» бағдарламасының 
спорт ақпараттар продюсері болды. 

1997 жылдан бері «Хабар» 
агенттігінде қызмет атқарды. 
Футболдан 1998 жылы Франция-
дағы Bлем чемпионатының к(рсе-
тілімінде қазақ тілінде комментатор 
болды. Одан кейін 1999 жылы 
Бангкоктегі Азия ойындарының, 
2000 жылы Сиднейдегі Олимпиада 
ойындарының, 2002 жылғы Солт-
Лейк-Ситидегі қысқы Олим пиада-
ның тікелей  эфир к(рсетілімдері 
мен репортаждарын қазақ тілінде 
жүргізді. 2000 жылы спорт  журна-
листеріне берілетін Сейдахмет 
Бердіқұлов атындағы сыйлыққа ие 
болды. С(йткен еңбекқор, ақжар-
қын, адал азамат арамыздан кетті...

AIQYN газетінің ұжымы спорт 
журналисі Амангелді Сейітханның 
(мірден озуына байланысты  
отбасы мен туыстарына қайғырып, 
к(ңіл айтады. 

Бақұл болыңыз, әріптес!

AIQYN газетінің ұжымы

Жеңісті күндерде 
ЖОЛЫҒУДЫ АҢСАЙТЫН...

Алматы ТМД-ны� «а�ылды �алалар» рейтингісінде  екінші орын алды. 
Б5л туралы ша<арды�   Цифрландыру бас�армасыны� басшысы онлайн 
брифинг барысында айтты. 

Баян Қоңырбаевтың айтуынша, Алматы ТМД мен Шығыс Еуропа аумағындағы 
қалалардың к(шбасшы тобына кіреді. «Алматы–2050» бағдарламасы мен «Цифрлық 
Қазақстан» бағдарламасы басқарудың стратегиялық мақсатына сәйкес болуы тиіс.

 «2021 жылдың қорытындысы бойынша біз 2017 жылдан бастап халықаралық 
деректер корпорациясының цифрлық жетілу рейтингісінде Алматы қаласының 2,7 балл 
позициясын алғанын к(реміз. Бұл біз соңғы екі жылда қол жеткізген (те үлкен 
к(рсеткіш. Бұл – маңызды оқиға. Түсінікті болу үшін, 2019 жылы біз 10-орынды 
иелендік, ал ТМД-ның ақылды қалалары арасындағы соңғы нәтижелер бойынша біз 
2-орында тұрмыз. Яғни, біз Киевтен озып, Мәскеуден кейінгі орындамыз», – деді Баян 
Қоңырбаев. 

           Айбике ЖАНАСЫЛ

Алматы – ТМД-дағы екінші «ақылды қала»
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